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V červnu se na Vysoké 
škole hotelové uskutečnilo 
116. zasedání Pléna České 
konference rektorů,  jehož 
se zúčastnili rektoři čes-
kých vysokých škol. 

 Str. 2

Nová doba?
Vítejte ve 21. století, 

zdraví Vás celosvětový 
fenomén Facebook. Ano, 
všem známý Facebook, 
který mnohým lidem nedá 
spát. Tato sociální síť se 
stala největší a nejpopulár-
nější sítí na světě.
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Evoluce	 
spíše	než	
revoluce

Společnost Apple 
v říjnu vydala další, již 
pátou verzi celosvětově 
nejoblíbenějšího mobil-
ního telefonu. Tentokrát 
sází na změny konstrukce 
a zrychlení systému. 
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Studentský	
život

Česká	
konference	
rektorů	na	
Vysoké	škole	
hotelové

ZahraničíNa	stáž	do	Číny?
Loni na jaře, když zbý-

valo pár týdnů do stát-
nic, jsem se jako většina 
budoucích absolventů roz-
hodovala, co bych vlast-
ně po státnicích chtěla 
dělat. Jednoho dne se ale 
na stránkách naší školy 
objevila nabídka pracovní 
stáže v  Číně. Protože do 
Států nebo Británie jezdi 
všichni, řekla jsem si, proč 

bych nešla proti proudu 
a  nevydala se na opačnou 
stranu, co na tom, ze čín-
sky jsem neuměla ani slovo. 
A tak jsem v dubnu napsala 
do čínské agentury Beijing 
Auchan Transcom Techno-
logy & Trade Co., Ltd. první 
e-mail.

Pro začátek jsem mohla 
získat pouze 30denní vízum, 
s  tím, že potom si ho pro-

dloužím až v Pekingu. Se vše-
mi potřebnými dokumenty 
(pas, kopie pasu, zvací dopis, 
žádost o  vízum a  rezervaci 
letenky) jsem se dostavila na 
Čínskou ambasádu v  Praze 6. 
Protože jsem však měla ve zva-
cím dopise uvedeno, že budu 
v  Číně žít ze svých vlastních 
prostředků, požadoval po mně 
pan konzul ještě aktuální výpis 
z  mého osobního účtu – na 

každý den pobytu 100 USD 
(naštěstí jenom pro těch 30 
dni, na které jsem obdržela 
vízum). Poté, co jsem získa-
la vízum, jsem opět zaslala 
kopii do agentury a tentokrát 
k  tomu ještě přiložila 1250 
euro. Přesně tolik si agentu-
ra účtuje za zprostředkování 
stáže na 1 rok. 
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TÉMA
Absolventi
J.	Ekl:	Na	VŠH	mě	 
přivedla	mediální	 
komunikace Str. 5
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Editorial
Vážení a milí čtenáři, 
dostáváte do rukou 

další číslo našeho stu-
dentského časopisu 
Kredit. Můžete se těšit na 
několik reportáží oprav-
du z velké dálky, udělali 
jsme rozhovory s velice 
zajímavými lidmi, zjistili 
jsme, co všechno dělá 
studentský senát, přiná-
šíme informace o nových 
knihách, zamysleli jsme se 
v anketě nad spropitným 
a nezapomínáme na naše 
absolventy. To není samo-
zřejmě všechno, stačí jen 
listovat dál. Doufám, že si 
čtení tohoto čísla pořádně 
vychutnáte.

Také bych vám rád 
popřál klidně prožité svát-
ky, užijte si to pravé kouz-
lo Vánoc a nezapomeňte 
vstoupit pravou nohou do 
Nového roku a třeba ještě 
překvapte index nějakou 
tou jedničkou. Hezké 
čtení! 

Jiří Valeš, 
šéfredaktor

                                             KREDIT Vydala Vysoká škola hotelová v Praze 8, spol. s r. o., Svídnická 506, 181 00  Praha 8, www.vsh.cz, v akademickém roce 2012/2013. Evidenční číslo  
MK ČR E 18277, ISSN 1803-2885. Připravili studenti oboru Marketingové komunikace ve službách a studenti volitelných předmětů zaměřených 
na mediální komunikaci pod pedagogickým vedením PhDr. Jaroslava Holoubka. Šéfredaktor: Jiří Valeš, zástupkyně šéfredaktora: Sylvie Kraslová  
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Inzerci,	náměty,	články,	fotografie	zasílejte	na	adresu	kredit@vsh.cz
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Nové	
knihy

ONS JAKO OVLIVŇOVÁNÍ 
MÍNĚNÍ. JAK ÚSPĚŠNĚ 
OVLIVŇOVAT A  NENE-
CHAT SE ZMANIPULOVAT. 
Ve druhém aktualizovaném 
a  rozšířeném vydání posílá 
Grada na trh žádanou pub-
likaci Dagmar Jakubíkové 
MARKETING V  CESTOV-
NÍM RUCHU. JAK USPĚT 
V  DOMÁCÍ I  SVĚTOVÉ 
KONKURENCI. V řízení ces-
tovního ruchu na všech úrov-
ních, tj. na úrovni státu, kraje, 
regionu i obce, jakož i podni-
ku a  organizace, je potřebné 
uplatňovat marketing a  to 
v  moderním pojetí, připo-
míná pedagožka naší školy 

doc. Ing. Jakubíková, PhD. 
Jestli se chcete dozvědět, 
jak vytvořit strhující příběh, 
o  nějž by se značka, kterou 
zastupujete, mohla opřít, jak 
odpovědět na nejdůležitější 
otázku potenciálních zákaz-
níků nebo jak představit 
konkrétní vizi, kterou si pub-
likum zapamatuje, je dobré si 
přečíst knihu TAJEMSTVÍ 
SKVĚLÝCH PREZENTACÍ 
STEVA JOBSE. JAK SI ZÍS-
KAT KAŽDÉ PUBLIKUM. 
Její autor Carmione Gallo v ní 
analyzuje a odkrývá tajemství 
úspěšných Jobsových prezen-
tací a nabízí podrobné příkla-
dy a techniky. 

Z  nakladatelství Doko-
řán si nenechte ujít knihu 
DOPADY KRIZE V  EURO-
ATLANTICKÉM PROSTO-
RU (Kryštof Kozák, Tomáš 
Weiss, Helena Schulzo-
vá a  kol.) Autoři si kladou 

konference rektorů, na němž 
vystoupili ministr školství, 
mládeže a  tělovýchovy Prof. 
PhDr. Petr Fiala, Ph.D. LL.M., 
náměstek ministra školství 
pro výzkum a  vysoké škol-
ství Prof. Ing. Ivan Wilhelm, 

Česká	konference	rektorů	na	Vysoké	škole	hotelové
CSc. a  Ing. Michal Zaorálek, 
náměstek ministra školství 
pro řízení operačních progra-
mů EU. Zúčastnili se ho rek-
toři českých vysokých škol. 
V  přijatém usnesení ocenila 
ČKR příslib ministra Fialy 

nesnižovat podstatně v  roce 
2013 rozpočet vysokých škol. 
ČKR zřizuje ve smyslu svého 
Statutu pracovní skupinu, 
která se bude věnovat kom-
plexní problematice prostřed-
ků z evropských fondů. Česká 

konference rektorů rovněž 
vyzvala Ministerstvo vnitra 
k  pokračování dialogu nad 
přípravou „zákona o  úpra-
vě vstupu a  pobytu cizinců 
na území České republiky, 
volného pohybu občanů 
Evropské unie a  jejich rodin-
ných příslušníků a  ochrany 
státních hranic“, neboť jeho 
chystaná podoba bude znač-
ně ovlivňovat chod a  výkon 
vysokých škol. Dalším důle-
žitým závěrem jednání bylo, 
že Česká konference rektorů 
považuje za nepřijatelné, aby 
financování výzkumu, vývoje 
a inovací ze státního rozpočtu 
výrazně neodráželo dosažené 
výsledky. Ministr Fiala vyjád-
řil přesvědčení, že je nezbyt-
né v  současné ekonomicky 
i  jinak velmi náročné době, 
pečlivě volit rozsah změn pro-
váděných v systému vysokého 
školství. Věcný záměr zákona 
o  finanční pomoci studen-
tům bude přepracován s  tím, 
že nebude vázán na školné 
a  jeho cílem bude výlučně 
zajištění možnosti půjček na 
životní náklady v  době vyso-
koškolského studia.

              (r)

Nahlédněme dnes do 
zajímavé produkce dvou 
nakladatelství – GRADA 
a  Dokořán. Z  toho prvního 
si určitě přečtěte knihu Joh-
na Williamse JAK DĚLAT, 
CO VÁS BAVÍ A  DOSTAT 
ZAPLACENO. Stačí jen 
vědět jak na to, ať už chce-
te založit firmu, vytvořit si 
ideální práci, napsat knihu 
nebo změnit svět, nemusí-
te dále trpět v  práci, která 
vás nenaplňuje. Budoucím 
i  zkušeným prodejcům je 
určena svazek Hermanna 
Scherera 12 FÁZÍ ÚSPĚŠ-
NÝCH PRODEJNÍCH 
ROZHOVORŮ. TIPY 
A PŘÍKLADY PRO PRAXI. 
Úspěšný obchod opravdu 
záleží na profesionálním 
vedení celého rozhovoru. 
Ve třetím vydání přichází 
na knižní trh kniha Jozefa 
Ftorka PUBLIC RELATI-

otázky, zda je finanční krize 
symptomem širších struktu-
rálních potíží, zda ovlivnila 
dlouhotrvající koncepční 
debaty v  odvětvích (v  ener-
getice, vzdělávání a role stá-
tu v ekonomice) a další. Pou-
ze přesnější chápání celého 
procesu nám do budoucna 
pomůže předcházet nega-
tivním důsledkům. Dalším 
svazkem je titul HOUPAČ-
KA. PROČ SE CHOVÁME 
IRACIONÁLNĚ? od bratrů 
Oriho a Roma Brafmano-
vých. Na příkladech ze svě-
ta financí, sportu, politiky 
a  každodenního života uka-
zují, že naše chování se až 
příliš často podřizuje skry-
tým silám, které nás svádějí 
k  iracionálnímu a  pošetilé-
mu jednání. Překvapivě čas-
to se necháváme svést z ces-
ty zdravého rozumu.

Jaroslav Holoubek

V  červnu se na Vysoké 
škole hotelové uskutečnilo 
116. zasedání Pléna České 



Studentský senát je 
vytvořen ze studentů VŠH, 
kteří se snaží svými myš-
lenkami, nápady a akcemi 
obohatit studentský život 
a  zároveň se spolupodílí 
na vytvoření příjemného 
prostředí pro vzdělávání 
a  osobnostní rozvoj všech 
studentů.

Vzhledem k  odchodu 
předsedkyně Michaely Huň-
kové, proběhly 15. 10. 2012 
volby Studentského senátu 
VŠH. Novou předsedkyní 
byla zvolena Kamila Veselá 
a místopředsedkyní Bc. Lucie 
Leskovcová. Studentský 
senát se tak rozrostl na 10 
členů. Každé pondělní ráno 
se všichni scházejí v zasedací 
místnosti VŠH.

Na VŠH se 16. 10. 2012 
konala veřejná přednáška na 
téma: Cesta do Indie, kte-
rou vedli doc. Ing. Jan Hán, 
Ph.D. a PhDr. Marek Merhaut 
Ph.D., MBA. Pro studenty 
byly zajímavé zejména infor-
mace o  možnostech krátko-
dobého studijního pobytu. 
Přednáška měla velkou účast 
studentů i kantorů.

Gourmetský klub VŠH 
pořádal 17. 10. 2012 degu-
staci s  panem Oldřichem 
Sahajdákem z  restaurace La 

Dégustation Bohême Bour-
geoise. Byla velmi úspěšná 
a  díky tomu proběhla 7. a  8. 
11. i  exkurze do restaurace 
LDBB. O  degustaci na VŠH 
napsali v  časopise Foodies 
club VŠE moc hezký článek.

Na Halloweenskou stu-
dentskou party VŠH 23. 10. 
v klubu Nebe dorazila spousta 
studentů v  maskách a  nako-
nec byla i  soutěž a  vyhlášení 
nejlepší masky večera. Den 
poté se konala Konference 
VŠH. Hostem byl český šéf-
kuchař pan Roman Paulus 
z Blu Alcron Radisson hotelu, 
který se pyšní Michellinskou 
hvězdou.

V  týdnu od 11.–18. 11. 
2012 se uskutečnil výlet stu-
dentů do Francie za ochut-
návkou koňaku a šampaňské-
ho.

Studentský senát VŠH 
také pořádá sportovní akce 
pro studenty, jako například 
hodiny zumby a  aerobiku, 
florball nebo fotbal. Na strán-
kách Facebooku Student-
ského senátu najdete bližší 
informace. Hodiny zumby 
probíhají už od 14. 11. 2012.

Gourmetský klub VŠH 
připravuje na tento rok degu-
stace s  Romanem Paulusem 
(Radisson Blu Alcron), Pav-

lem Sapíkem (Terasa U Zlaté 
studně), Přemyslem Průšou 
(VINICOLA, s.r.o.) a  nako-
nec s Ivetou Fabešovou (kurz 
pečení makronek a  cukroví). 
Nově VŠH nabízí „Klub degu-
stace vína“ VŠH, jakéhosi 
„Vinného stolu VŠH“. Během 
degustace jsou zmiňovány 
novinky ze světa vinařství 
a  vinohradnictví. Počítáme 
s  účastí našeho nejlepšího 
sommeliéra Tomáše Brůhy.

Ve spolupráci s  VŠH je 
organizován golfový klub, 
kde studenti mohou absol-
vovat týdenní kurz, na jehož 
konci získají osvědčení ke hře. 
Naším snem do budoucna je, 
abychom sdružovali několik 
aktivních hráčů golfu, kteří 

by se aktivně účastnili růz-
ných víkendových golfových 
školních akcí. Nyní studenti 
mohou využít členství ve stu-
dentské organizaci z VŠE Golf 
Networking club a pravidelně 
hrát společně golf.

Studentský senát VŠH 
připravil na polovinu prosin-
ce besedu s  vedením školy. 
Studenti se tak budou moci 
ptát prorektorů na vše, co je 
zajímá.

Jakékoliv připomínky, 
názory, návrhy, rady nebo 
prosby rádi uvítáme. Nevá-
hejte kontaktovat Student-
ský senát na e-mail (senat@
vsh.cz) nebo na Facebooku 
Studentského senátu. 

(r)

Chcete	vědět,	co	dělá	
studentský	senát?
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Kamila Veselá – předsedkyně Studentského senátu VŠH
Bc. Lucie Leskovcová – místopředsedkyně, /Gourmetský 
 klub VŠH, školní restaurace VŠH/
Bc. Andrea Jiříková – /praxe/
Bc. Veronika Doležalová – /VŠH party/
Silvia Mihaldová – nová členka, /VŠH party/
Zdeněk Mráz – fotograf, /sportovní akce/
Martina Pavlíková – nová členka, /školní restaurace VŠH/
Olivie Valentová – nová členka, /Gourmetský klub VŠH,  
 nástěnka Studentského senátu VŠH/
Milica Mlynáriková – /Erasmus/
Miroslav Bünter – /webové stránky, Facebook/

Členové	Studentského	senátu	VŠH:

Vážené a milé vedení 
škol VŠH a PSHŠ, vážení 
vyučující a milí studenti, 
dovolte, abychom vás opět 
pozvali na tradiční vánoč-
ní turnaj ve volejbale, 
který ale bude letos tro-
chu jiný. Jiný v tom, že ho 
připravujeme my, studenti 
2. ročníku Managementu 
volného času 2012, takže 
se máte na co těšit! 

Turnaj se uskuteční  
17. 12. ve 13:00, v pro-
středí tělocvičny v areálu 
VŠH a PSHŠ. Kromě volej-
balového umění družstev, 
která budou složena 
jak ze studentů PSHŠ 
a VŠH, ale i z kantorů 
VŠH, se můžete těšit i na 
bohatý program v podo-
bě skvělého tanečního 
vystoupení a impozantní 
barmanské show. A aby 
si přišel na své opravdu 
každý, čeká na vás bohaté 
občerstvení a na vítěze 
turnaje samozřejmě pohár 
a chutná odměna! O dobré 
jídlo a pití, skvělou zábavu 
a sportovní adrenalin 
bude postaráno. Těšíme se 
na setkání s vámi!                                                   

Tým 3. semestru VOC

neTRADIČNÍ	
VÁNOČNÍ	
TURNAJ
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Měsíčník COT business 
časopis, ve�kterém najdeš důležité informace 

pro své studium
❱ zpravodajství ze všech oblastí cestovního ruchu ❱ komentáře k�problematice oboru ❱ trendy 

v�tuzemském i�světovém turismu ❱ detailní analýzy ❱ rozhovory s�osobnostmi oboru ❱ právní a�jiné 
poradenství ❱ reportáže z�konferencí, veletrhů a�dalších akcí

Jdi na�www.cot.cz/student a�zjisti víc.

NEJČTENĚJŠÍ ODBORNÝ ČASOPIS V�CESTOVNÍM RUCHU!

OBJEDNEJ SI roční předplatné časopisu COT business za�akční cenu 540 Kč

 740 Kč
SLEVA 
200 Kč 

na predplatné COT business pouze do Vánoc!

OT_studenti_A6.indd   1 27.11.12   16:2

Inzerce ___________________________________________________________________________________

Rád bych vás pozval na 
koncert naší klubové kapely 
a  tak se pokusím ji předsta-
vit. Tento hudební projekt 
byl původně pojmenován 
jako Prague Ska Conspiracy 
a  měl být pouze instrumen-
tálním tělesem složeným ze 
členů kapel Vertigo a  Green 
Smatroll. Záměrem bylo hrát 
výhradně instrumentálně 

laděný ska-jazz, rockstea-
dy, reggae a  dub, kde hlavní 
inspirací byly kapely jako 
Rocksteady7, NYSJE, Tokyo 
Ska Paradise Orchestra, 
Skatelites či skladatel, produ-
cent a multiinstrumentalista 
Victor Rice. 

Po několika měsících se 
ale sestava změnila, neboť 
členové Green Smatroll byli 

vytížení zakládáním dal-
ší kapely, jejímž cílem bylo 
pro změnu hrát street ska. 
Namísto nich byli přizvání 
muzikanti do té doby hudeb-
ním stylem ska téměř nepo-
znamenaní.

Nejzásadnější událostí 
však byl přírůstek v  podo-
bě zpěvačky Mariany, která 
během prvních minut zkou-

Klubová	kapela	Prague	Conspiracy

Inzerce ____________________________________________________________________________________

šení rozhodla o  novém smě-
ru celého projektu. Instru-
mentální složka ustoupila 
do pozadí, aby dala prostor 
nádhernému hlasu, jehož sílu 
umocňují její africké kořeny. 
Styl ska a  rocksteady stále 
převažuje, avšak kapela dává 
stále více znát vliv soulu či 
r'n'b v jeho raných podobách.

Během prvního roku své 
existence stihla kapela ode-
hrát několik desítek koncer-
tů a  předskakovat kapelám 
jako New York Ska – Jazz 
Ensemble či Fishbone, Skala-
riak, The Slackers, Ska-P, The 
Aggrolites, Firebug, The Kit-
chenettes, The Moon Inva-
ders a  Doreen Shaffer atd. 
A  odehrát několik zahranič-
ních tourné v Evropě. 

Když zpěvačka Mariana 
odešla na mateřskou dovole-
nou, tak kapela prošla řadou 
změn. Již nemají decho-
vou sekci, vyměnili i  basáka 
a  vlastně zůstal jen bubeník 
a  kytarista. Nejrazantnější 

změnou byla změna hudeb-
ního stylu, kterému se kape-
la věnuje. Již to nebudou 
houpající se rytmy SKA, nic-
méně tvrdý rock, northern 
soul, punk a  disko. Proto 
také vyřadili z  názvu Ska. 
Nyní je tedy můžete znát pod 
názvem Prague Conspiracy. 

Novou frontmenkou po 
odchodu Mariany se stala 
Aneta Galisová, kterou určitě 
znáte i ze soutěže „Česko hle-
dá Superstar“. 

V  současné době se slo-
žení kapely ustálilo na dvou 
kytarách (Jakub Siňor, Ond-
řej Lukeš), basové kytaře 
(Matěj Vašků), bicích (Jan 
Čejka), klávesách (Karel 
Mareš) a  zpěvu, který bri-
lantně obstarává Aneta Gali-
sová. 

Pro bližší informace 
a  seznam koncertů, navštiv-
te www.pragueconspiracy.cz, 
nebo Facebookový profil. 

Karel Mareš
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K   letošním úspěšným 
absolventům naší školy pat-
ří také JINDŘICH EKL. Po 
promoci začal pracovat na 
rádiu Evropa 2 jako moderá-
tor. V  průběhu studia jsem 
měl možnost podílet se na 
formování jeho kariérního 
rozvoje a  komunikačních 

schopností a  tak jsem mu 
v tomto předvánočním čase 
položil pár otázek.

Jak jste se dozvěděl o VŠH?
Když jsem dokončil střední 

hotelovou školu ve Vršovicích, 
rozhodoval jsem se kam dál. 
Kromě hotelové problemati-

ky mne vždycky lákala i mož-
nost kariéry v  médiích. Když 
jsem na dni otevřených dveří 
na VŠH zjistil, že zde existuje 
i  obor mediální komunikace, 
bylo prakticky rozhodnuto. 

Kdo Vám pomáhal v  prů-
běhu pětiletého studia 
s úhradou školného?

V  prvním roce mého stu-
dia to byli jednoznačně rodiče 
a o prvních prázdninách jsem 
si sjednal praxi v  reklamní 
agentuře Young & Rubicam 
a později jsem se přesunul do 

agentury EURO RSCG. Velmi 
rád vzpomínám například 
na semináře Dr. Holoubka 
v  rámci předmětu manažer-
ské zkušeností, které každý 
týden představily studentům 
formou setkání vždy novou 
a  úspěšnou osobnost hotelo-
vého či mediálního světa. Tak 
jsme se přes neformální roz-
hovory často dozvídali i tolik 
zajímavé zákulisní informace. 

Jak jste se dostal k profesi 
moderátora a  co plánujete 
do budoucna?

J.	Ekl:	Na	VŠH	mě	přivedla	
mediální	komunikace

Ing. ALEŠ CHALUPA 
absolvoval bakalářské stu-
dium oboru hotelnictví na 
VŠH v  Praze a  nyní pracu-
je na pozici Sales & Mar-
keting Manager v  hote-
lu Centro v  Hustopečích 
u Brna. Zeptali jsme se ho, 
co všechno tvoří náplň jeho 
manažerské práce.

Náplní mé práce v kongre-
sovém Hotelu Centro je přede-
vším získávání nových zákaz-
níků (firem), které pořádají 
školení, semináře, konference, 
vánoční večírky atd. Další mojí 
náplní práce je komunikace 
s  cestovními kancelářemi, 
agenturami, tour operátory, 
vytváření nových nabídek 
pobytových balíčků, programů 
pro zájezdy, vytváření ceno-

vých nabídek, webové strán-
ky a vše, co se týká propagace 
hotelu, včetně účasti na vele-
trzích. 

Váš hotel v  srdci vinařské 
oblasti jižní Moravy nabízí 
kromě jiného také unikátní 
Wine Wellness Hustopeče, 
vůbec první zařízení toho-
to druhu v České republice. 
Můžete nám je trochu při-
blížit? 

Určitě, naše Wine Well-
ness dává člověku ochutnat 
víno všemi smysly nejen chutí 
a  vůní, ale také dotekem, oči-
ma a  vnímáním. Naleznete 
u  nás wellness procedury, při 
kterých si nejen odpočine-
te, ale také se necháte hýčkat 
právě účinky převážně čer-

veného vína. Máme skvělý 
peeling z  hroznových jadérek, 
zábal z  červeného vína, který 
je detoxikační. Koupel ve víně 
pro příjemný relax, laškování 
se svařákem ve VIP partnerské 
zóně, masáže s vinným oleoge-
lem. Dále ve Wine Wellness na 
vás čeká tzv. Mokrá zóna a v ní 
whirlpool, 4 druhy saun a Kne-
ippova vinařská stezka.

Pohlédněme teď zpátky 
do minulosti – na co a  na 
koho rád ze školy vzpomí-
náte, co jste si potřebného 
odnesl do praxe a  co by se 
naopak mělo zlepšit?

Vzpomínám rád na školu, 
nebylo jak ve škole. :-) Do praxe 
jsem si odnesl mnoho rad, pře-
devším z provozu hotelu, které 

jsem využil při mém minulém 
zaměstnání, kdy jsem měl na 
starosti jak provoz, tak i ekono-
miku a účetnictví daného hote-
lu. Nyní jsem na pozici obcho-
du a prodeje, tudíž hodně věcí 
jsem se musel doučit praxí.

Co byste vzkázal uchaze-
čům o studium na VŠH a co 
současným studentům?

Uchazečům bych vzkázal 
jen dvě věci: zaprvé se nebát 
praxe, projít a  vyzkoušet si 
všechny pozice v hotelu (recep-
ce, obsluha, kuchyně, F&B, 
Sales), pokud jim budou v rám-
ci praxe nabídnuty, je to ta 
nejlepší zkušenost. Druhá věc 
jsou cizí jazyky, čím více, tím 
lépe a to i formou samouky.  

(r)

Kouzlo	Wine	Wellness	Hustopeče	

Ing. MARTIN MARIAN 
absolvoval na naší škole baka-
lářské studium před 10 lety 
a  pak pokračoval na VŠE. 
Dnes je ředitelem úspěšného 
4hvězdičkového hotelu Regina 
v Praze 10 Na Skalce. V hotelu 
s vysokým standardem najde-
me také restauraci, hospůd-
ku, vinný sklípek, wellness 
se saunou a  fitness. Hotel byl 
v  letech 1999 a 2000 vítězem 

ankety o  nejoblíbenější hotel 
v ČR. Interiér hotelu zdobí ori-
ginály malíře Jana Heřmana 
a  obrazy z  galerie Ivana Sva-
toše. Pro své hosty připravují 
celoročně zábavné tematické 
večírky s odpovídajícími pokr-
my a  lahůdkami. Vyhlášené 
jsou například chřestové veče-
ry, oslavy sv. Valentýna nebo 
svatomartinské posvícení 
s  husími specialitami, o  něž 

se perfektně stará šéfkuchař 
Radek Chlup. Je sympatické, 
že některé z  těch krásných 
večírků moderuje velmi pro-
fesionálně sám ředitel Ing. 
Martin Marian, a  protože je 
také sommeliér, řídí i  degu-
stace vína bud sám nebo ve 
spolupráci s  Ivo Dvořákem, 
viceprezidentem Asociace 
sommeliérů ČR. Během pirát-
ského večera se středomoř-

Ředitel,	sommeliér	a	moderátor

Potkal jsem na jedné recep-
ci Libora Boučka a  přišel za 
ním s  otázkou, jestli v  Evro-
pě 2 občas hledají nějaké 
moderátory. On mi kupodivu 
odpověděl, že takové lidi hle-
dají furt. Tak jsem tam napsal 
a velmi příjemná programová 
ředitelka mi na schůzce mi 
řekla: „No tak se přijď ukázat 
na mikrofon“.  A  jsem tam. 
V  budoucnu bych chtěl asi 
zakotvit v  mediálním světě 
jako moderátor, člověk nikdy 
neví, kam jej osud nasměruje. 

Ing. Jan Mastný

skou kuchyní mohou hosté 
vyhrát poklad nebo ochutnat 
karibské rumy; hazardní večí-
rek ve stylu Al Capone je všech-
ny přenese se vším všudy do 
Chicaga 20. a 30. let minulého 
století. Na večírky přicházejí 
často VIP osobnosti z kultury, 
byznysu i  veřejné správy. Na 
svá studentská léta strávená 
na naší škole zavzpomínal Ing. 
Marian loni na besedě se stu-
denty v semináři Dr. Holoubka 
Manažerské zkušenosti.           (r)

TÉMA
Absolventi
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Pokrmy,	čokoláda	a	pivo	v	jednom	dni
nám zázemí, sdělila zajímavé 
informace o  obsluze, hostech 
a ekonomických záležitostech. 
Poté se nám věnovala její dce-

ra Kristýna, která je zároveň 
naše spolužačka. Prohlídka 
byla pestrá. Prohlédli jsme si 
i  místní malý pivovar, dozvě-

děli se, jak se vaří pivo, jaké 
druhy piv zde vyrábějí, ale 
také jsme nějaká piva ochut-
nali, například Pivní Šamp, 
Banánové, Višňové, Kopřivo-
vé či Kávové pivo. Navíc jsme 
zastihli sládka a  na vlastní 
oči jsme ho viděli „v akci“. Po 
prohlídce jsme ještě poseděli 
v  restauraci, tedy kdo mohl 
a chtěl. Myslím, že tyto exkur-
ze jsou pro nás přínosné a je to 
příjemné zpestření školních 
hodin. Takže pokud uvažujete 
o návštěvě některého z těchto 
zařízení, určitě doporučuji.

Klára Voborníková,                                                  
studentka 2. ročníku  
bakalářského studia

Zkrátka informace o  gastro-
nomii od pravěku do součas-
nosti. Celým muzeem nás pro-
vedli majitelé a byli moc milí. 
V  Muzeu Čokolády v  Celetné 
ulici nám průvodce vyprávěl 
zajímavosti z  historie čokolá-
dy, a odkud se k nám dostala. 
Viděli jsme výrobu pralinek 
a  taky je ochutnali, pustili 
nám video ze sbírání čoko-
ládových bobů, opracování 
a výroby čokolády. Při odcho-
du jsme prošli prodejnou 
s  čokoládou a  vším ostatním, 
co se z  čokolády dá vyrobit. 
Další zastávkou byl Pivovar-
ský dům, kterým nás provedla 
vedoucí restaurace. Ukázala 

V rámci předmětu Speciál-
ní gastronomie jsme navštívi-
li s  Ing. Blankou Zimákovou 
Muzeum gastronomie, Muze-
um Čokolády a  Pivovarský 
dům v  Praze. V  zajímavém 
Muzeu gastronomie, které 
sídlí v  blízkosti nákupního 
centra Kotva, jsme se dozvě-
děli, kdy lidé zjistili, že různé 
druhy potravin se dají připra-
vovat mnoha způsoby, před-
stavili nám nejmodernější 
technologie, které můžeme 
mít doma v  kuchyni, ukázku 
rarit mezi příbory a nádobím, 
pověděli nám o nejvlivnějších 
kuchařích světa, díky kte-
rým se rozvíjela gastronomie. 

počudovanie mala káva ihneď 
po prinesení oko v  créme čo 
som určite nečakal.

Inak chuť kávy bola per-
fektná, mlieko bolo jemne 
zohriate nie príliš horúce 
a nechýbala ani neperlivá vlaž-
ná voda, takže servis podľa 
zásad. Pri objednaní espressa 
z druhej zmesy ma už neskla-
mali, créma bola karamelová, 
pevná a vydržala dlho, spokoj-
nosť ešte stúpla takže pará-
da. Čašníčka bola po celý čas 
usmievavá, zdvorilá a vyžaro-
val z  nej záujem o  hosťa. Ak 
je to tak pri všetkých, klobúk 
dole pred štandardom Café 
Savoy. 

A čo teda káva v Café Lou-
vre? Nechcem, aby to vyze-
ralo že ma niekto zaplatil za 
zlú reklamu pre túto kavia-
reň.  Urobil som si samostat-
nú prehliadku celej kaviarne 
a počkal 10 minút na čašníka, 
ktorý zatiaľ stihol obslúžiť aj 
človeka, ktorý prišiel po mne. 
So špeciálnou ponukou som 
sa mohol rozlúčiť, pretože 
Café Louvre ponúka jedine 
Julius Meinl. Jedno pozití-
vum, že moje espresso mi 
prišlo po 3 minútach, aspoň 
na to som nemusel čakať. No 
žiaľ Bohu sklamanie pokračo-
valo, espresso bolo síce pekné, 
créma bola karamelová, tuhá, 
no to na chuti nič nemenilo 
nejdem to rozvádzať milov-

níci Meinla by sa hnevali..:). 
Set obsahoval čo mal mať, 
no trošku inak. Voda ku káve 
bola strašne studená a perlivá 
to asi na popraskanie skloviny 
po dúšku teplej kávy. Mlieko 
ku káve bolo vlažné švajči-
arske  Maresi, ktoré úplne 
zmení chuť kávy a čo je už asi 
úplny prešľap bola mliekovka, 
ktorá bola pofrkaná mliekom 
niekedy asi deň dozadu, pre-
tože to Maresi na nej zožlt-
lo a  postupne vyschlo a  to 
nehovorím o tom uschnutom 
okraji, odkiaľ sa mlieko leje do 
kávy. 

Vráťme sa trošku k  atmo-
sfére kaviarní. V  Café Savoy 
je mierne rušno, jemné cin-
kajúce príbory a šepot rozho-
vorov hostí striedala vytrvalo 
búchajúca baristka pákou od 
presso stroja v kolotoči prípra-
vy café mlsnôtok a  to všetko 
dopĺňala klasická hudba, kto-
rá jemne znie niekde v pozadí. 
Rozhodne kaviareň, v  ktorej 
si oddýchnete a  nezačne vás 
bolieť hlava z hluku ako mňa 
po 20 minútach v Café Louvre.

Pre mňa je jasným víťazom 
v  káve Café Savoy. Poprosil 
som o účet a opustil som túto 
vyššiu ligu medzi kaviarňa-
mi obohatený o  dávku lepšej 
kávovej kultúry a arómy, kto-
rá sa za mnou nejaký ten čas 
ešte ťahala.

Jakub Krajčo

Café Savoy ma obliala aró-
ma kávy jemne premiešaná 
s  vôňou čerstvo pečených 
lahôdok a  pečiva a  okamži-
te sa mi dostalo hlasného 
a srdečného uvítania od baris-
tky a  okoloidúcich čašníkov, 
proste uvítanie v zmysle wel-
come home.

Keď som vošiel do Café 
Louvre, ostal som veľmi skla-
maný, pretože som sa ocitol 
ako keby niekde v  závodnej 
jedálni, kde bolo asi milión 
ľudí. Priestory Café Louvre sú 
veľké s  veľkým množstvom 
miesta na sedenie. Interiér je 
poňatý v  starom vidieckom 
francúzskom štýle, jemný 
interiér s  bielym nábytkom 
a  slabo ružovými stenami 
na mňa pôsobil príliš stude-
no a  nevyvolal u  mňa hreji-
vý pocit pohodlia ako steny 
obkladané drevenými polica-
mi v Café Savoy s fľašami vín, 
ktoré sú podsvietené a vyzerá 
to hrejivo.  

Nebudem už viac písať 
o interiéri, poďme sa venovať 
tomu o čom to celé vlastne je, 
o  káve. Čo ma milo prekva-
pilo, bola obmieňajúca sa 
ponuka kávových zmesí, ktoré 
si nechávajú namiešavať od 
Doubleshotu, dobrej českej 
pražiarne, ktorá pracuje s čer-
stvou kávou. Ochutnal som 
obidve zmesi Savoy Classico 
aj Savoy Progresso. Na moje 

láka komára. Café Louvre, 
nachádzajúce sa v nepretržite 
pulzujúcej ulici mesta obklo-
penej divadlami a  galériami 
pôsobí možno trošku chao-
ticky na prvý pohľad aj kvôli 
spoločnému vchodu s  ďalšou 
kaviarňou a jazz clubom. Café 
Savoy, ktorého jemne osviete-
ný názov lemovaný tabuľami 
informujúcimi o  aktuálnej 
a  zajtrajšej dennej ponuke 
pôsobí útulnejšie.

Prvý dojem je veľmi dôle-
žitá vec a  moje prvé dojmy 
z  týchto kaviarní sú diame-
trálne odlišné. Po vstupe do 

Aj keď úplný začiatočník, 
ale za to poctivý vychutnávač  
si dovolím napísať o pocitoch, 
ktoré vo mne vyvolali tieto 
dve kaviarne všeobecne pova-
žované za vrcholky medzi 
pražskými kaviarňami.

Obe prvorepublikové, 
noblesné a  niekoľkokrát 
držiace titul najlepšej kavi-
arne Českej republiky, ktorej 
aktuálnym držiteľom za rok 
2012 je práve Café Louvre. 
Obe kaviarne nachádzajúce 
sa v  zájomnej blízkosti, obe 
žiariace krvavo červenými 
názvami vás lákajú ako krv 

Café	Louvre	versus	Café	Savoy
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cihel a  následně pak, samo-
zřejmě „úmyslně“, asi tak celou 
polovinu baru, by to bylo mys-
lím celkem k užitku. Na samot-
né studium rádi vzpomínají 
a řekla bych, že si ho i trochu 
připomínají svým výborným 
vedením barmanského kurzu, 
který nyní opět probíhá přímo 
v prostorách Progressu. 

Po pár měsících se zcela 
neuvěřitelně podařilo všech-
no dotáhnout do konce a toto 
chaotické staveniště se pro-
měnilo v nádherný prostor, ve 
kterém se dá příjemně posedět 
a  vychutnat si kvalitní pití. 
Zahajovací party – GRAND 
OPENING odstartovala přes-
ně v 18:00 a pro nově příchozí 
tu byly samozřejmě připraveny 
skvělé uvítací drinky. Dalším 
velmi vítaným bonusem, bylo 
pivo Svijany 11° zdarma až do 
půlnoci. Pivo tudíž teklo prou-
dem, mám pocit, že napros-
to všude, kde to bylo možné. 
Dalším žádaným drinkem byla 

Nebaví vás už chodit do 
stále stejných a  již ohra-
ných pražských podniků? 
Potřebujete změnu pro-
středí? Měla bych pro vás 
jeden návrh. V  pátek 9. 
listopadu byl otevřen nový 
music bar Progress na praž-
ském Žižkově, poblíž Diva-
dla Járy Cimrmana. 

Vzpomínám si, že před pár 
měsíci to tu vypadalo trochu 
jinak. 

Všude byl prach, hromady 
sutě a  šrouby trčící ze stěn. 
V  neposlední řadě se v  tomto 
naprostém chaosu pohybovali 
také dva barmani v  montér-
kách, se svářečskými brýle-
mi a  kladivy v  rukou. Těmi 
nemohli být nikdo jiný než 
Martin Bláha a Daniel Prokeš, 
kteří si zde rozhodli uskuteč-
nit svůj sen. Myslím si, že by 
na naší Vysoké škole hotelové 
měli zavést předmět bourá-
ní barů. Při pohledu na naše 
absolventy bořící horní řadu 

Naši	absolventi	si	otevřeli	nový	music	bar
vodka s  Redbullem za tradič-
ních 99 Kč. Zákazníci si mohli 
vybrat, zda zůstanou v klidněj-
ším a  nekuřáckém prostředí 
v horní části klubu, nebo jestli 
se půjdou podívat i dolů. 

Bary a  noční kluby sice 
většinou mají dvě patra, ale 
stává se, že to v obou vypadá 
naprosto stejně. Takovéto roz-
ložení baru zdá se mi poněkud 
nešťastné. Nemáte totiž na 

výběr. V  Progressu ano. Pro-
story jsou naprosto odděleny 
dveřmi, takže nemusíte mít 
obavy z  toho, že by vás rušil 
hluk či kouř ze spodního pat-
ra. Pokud se vydáte směrem 
dolů, ocitnete se v  poněkud 
temnějším a  živějším pro-
středí, tentokrát kuřáckém. 
Pokud si potřebujete od toho-
to rušnějšího prostoru odpo-
činout, můžete se vydat zpět 
nahoru. 

Progress nabízí paletu 
výborných nápojů, doprová-
zenou neobvyklou přípravou 
a  podáváním. Pevně doufám, 
že se tomuto novému a  vel-
mi nadějnému baru povede 
i  nadále, jako první večer. 
Nezbývá mi než jeho maji-
telům popřát hodně štěstí 
a  úspěchů. Těším se na plno 
dalších, stejně vydařených 
večerů, kde se jistě všichni 
potkáme.

Pozvete mě na skleničku?
Kateřina Horná

Pro někoho, kdo miluje lid-
skou společnost jako já, je to 
vysněná práce. 

Ze začátku bylo v  Bulhar-
sku všechno v  pohodě, noví 
animátoři v teamu se osvědči-
li a společný program se dařil. 
Ale o pár dní později se atmo-
sféra zhoršila. Hádky byly na 
denním pořádku, nacvičovali 
jsme program o volných chví-
lích, kdy jsme měli odpočívat 
a  nabírat síly. Ono to totiž 
není jen tak, každý si tuto 
práci představuje tak, že jste 
čtyři měsíce v  kuse u  moře, 
opalujete se, jíte, spíte a občas 
uděláte nějaký program, ale 
opak je pravdou. Pracovat se 
sice začíná až kolem 10. hodi-
ny dopoledne, ale program 
končí často mezi 12. a 1. hodi-
nou ranní a  potom se každý 
jako správný animátor musí 
věnovat hostům a  bavit je 
prakticky až do jejich odcho-
du. Když přijde čas na vlastní 
zábavu, často se hned svalíme 
do postele a spíme tvrdě až do 
rána. 

Po měsíci v Bulharsku jsem 
byla na cestě domů, ale vůbec 
se mi nechtělo. Nějak mi to 
tam za ty tři roky přirostlo 

k srdci, i když bulharští obča-
né mají stále a pořád na všech-
no čas a dělají jen to, co se jim 
dělat chce. To jsem nevěděla, 
co se ještě stane.

Zhruba týden po mém 
návratu se na stejné místo 
vypravila naše rodina i s mojí 
malou sestřičkou. Že tam 
budou měsíc a  odpočinou si. 
Jednoho dne jsem jela ani-
movat tady u nás do Jesenice 
u  Prahy a  najednou telefon. 
Přímo z hotelového komplexu 
pod kamerami, v  noci, nám 
v Bulharsku ukradli auto. Poli-
lo mě horko a hned mě napad-
lo, jak se naši dostanou domů? 
Řekla jsem si, že naštěstí 
mohou letět, jenže jim ukradli 
i doklady. Ty se naštěstí poda-
řilo asi po dvou dnech najít 
pohozené u  popelnic, takže 
naši mohli už celkem v  klidu 
odletět. V  Bulharsku nás ale 
dlouhou dobu nikdo neuvidí.

I  přesto jsme jako team 
dostali pohár za Prodejce 
roku, za největší počet proda-
ných CD s  Dětskou diskoté-
kou a  já jsem dokonce dosta-
la pohár za Animátora roku 
a jsem za něj strašně ráda.   

Sylvie Kraslová

jete se s novými lidmi, stará-
te se jak o děti, tak o zábavu 
pro ně i  pro dospělé, naučíte 
se moderovat, mluvit do 
mikrofonu, nestydět se za 
sebe, udělat si ze sebe srandu 
a  vystupovat na veřejnosti. 

a navíc, spolupráce s Bulha-
ry je stále a pořád na bodu 
mrazu.  Nicméně jsem jela. 
Třeba to bude letos lepší 
a nějak to tam  přežiju. 

Být animátorem je oprav-
du krásný. Bavíte a seznamu-

Když jsem se rozhodova-
la, jestli jet nebo nejet dělat 
animátorku do Bulharska, 
napadlo mě hned několik 
důvodů, proč nejet. Byla 
jsem tam už tři roky po 
sobě, nic se tam nezměnilo 

Animátor	roku
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řidič a místní kuchař, kteří se 
snaží plnit vše co na „očích“ 
svého „dočasného“ zaměstna-
vatele vidí. Tito lidé mají stej-
ně jako vy doma své problémy. 
Jsou to každodenní problé-
my školní, jazykové, potíže 
s domem, kde bydlí, dopravou, 
obchodní problémy, a  skuteč-
nost, že si o nich jejich „dočasní 
zaměstnavatelé“ myslí, že jsou 
do značné míry k nim lhostej-
ní a také jsou lhostejní ke všem 
problémům, které na Evropa-
na v Indii čekají, což je ovšem 
pouhý předsudek západní civi-
lizace, který „uměle“ vytváří 
všechny tyto problémy. Tito 
„vaši zaměstnanci“, dočas-
ně přiděleni, vám pomáhají, 
nejsou schopni pochopit vaše 
rozpoložení nad jejich poda-
nou pomocnou rukou, neboť 
ve své dobré víře, že dělají vše 
oč, je požádáte, prostě nechá-
pou, že i přes jejich pomoc, jste 
znepokojení. 

Indická kultura a  její lidé 
prošli během posledních dese-
ti let velkými změnami a ještě 
další změny budou následo-
vat, neboť se Indie a  její kul-
tura začíná pomalu ubírat 
více k  západnímu stylu živo-
ta. Položme si ovšem zásadní 
otázku: „Je to dobře“? Pomů-
že již tento mnoha indickými 
lidmi očekávaný „přechod“ 
a  přibližování se k  západní 

kultuře zemi s  dlouholetou 
duchovní tradicí něčemu? 
Jediné, co možná zůstane, stá-
le v kultuře indického národa, 
bude jejich nadměrná slušnost 
a  pohostinnost, které na kaž-
dém kroku dávají zahraničním 
návštěvníkům najevo. Svoji 
laskavost, obětavost a pokoru, 
které opravdu nejsou jen „pro-
středkem“ pro získání větší 
finanční odměny od zahra-
ničních návštěvníků, ale které 
jsou zakořeněny v jejich národ-
ní kultuře. Je velice jednodu-
ché odsoudit lidi jiné kultury, 
ale pochopit jejich mentalitu 
a kulturu je ukázkou dobrého 

vzdělání a  slušnosti, která by 
v každém z nás měla být gene-
ticky dána. 

Dalším z  kulturních šoků, 
který je pro Evropana neob-
vyklý, je konzumace stravy. 
V  domácnostech se běžně jí 
rukou (pravou). Levá ruka 
slouží k  tomu, aby podávala 
jídlo ze společných mis pomo-
cí naběračky, do talíře však 
nepatří! Co mistička, to jiný 
chod. Z  nich si pak v  pořadí 
proti směru hodinových ruči-
ček dáváme na talíř. Říhání po 
jídle je obvyklé a  slouží jako 
pochvala kuchařce. Indové 
veškeré pokrmy „přehluší“ vel-
kým množstvím koření, přidá-
vá se do každého pokrmu. Ne 
nadarmo se v Indii říká jedno 
prastaré přísloví: „Koření je od 
boha“.

Je prokázáno, že indická 
populace trpí nedostatkem 
proteinů. Indové obecně jsou 
velmi střídmí v jídle, základem 
jejich stravy je rýže, zeleni-
na, luštěniny a ovoce. Jídlo je 
dochucováno kořením (velmi 
často připravovaným podo-
mácku), například kari, tymi-
án, bobkový list atd. 

Alkoholické nápoje vět-
šinou nekonzumují, pijí čaj, 
ovocné šťávy, kořeněnou šťávu 
z rajčat nebo jen pitnou vodu. 
Na závěr jídelního lístku se 
často vyskytuje něco sladkého, 

např. „dahi“, podobný velice 
hustému sladkému jogurtu.

Pochopení odlišných kultur 
a  životního způsobu lidí žijí-
cích v  těchto rozdílných kul-
turách je pro vás osobně více 
než důležité, ale neznamená 
to, že musíte rezignovat na 
svoje vlastní naučené způsoby 
chování, přesvědčení a  kultu-
ru. Co se stane, je to, že jste si 
vnitřně vytvořili své dva vzory 
chování a  je jen na vás, který 
upřednostníte při styku s oby-
vatelstvem Indie. 
PhDr. Marek Merhaut, Ph.D. 

MBA,vedoucí katedry  
hotelnictví

Několik	kulturních	šoků	na	zahraniční	stáži	

a  „jdete“ dál, prošli jste pro-
žitkem prvního stádiem kul-
turního šoku, který je v těchto 
končinách daleko mohutnější 
než v jiných zemích.

Kulturním šokem se nazý-
vá pocit „vykořenění“, dezori-
entace a  zaskočenosti, které 
člověk prožívá v  okamžiku, 
kdy se pokouší sžít s kulturou, 
jejíž hodnoty a  zvyklosti mu 
jsou neznámé, nepochopitel-
né, popřípadě bytostně cizí. 
Kulturní šok se může projevit 
pouhým pocitem zmatení, 
které po čase, jak se sezna-
mujeme s novým prostředím, 
ustupuje, ve své nejtěžší podo-
bě zapříčiňuje těžké deprese 
a neschopnost adaptovat se. 

Těchto příznaků mohou 
být a  jsou tisíce a  jeden způ-
sob, jak se orientovat v situa-
cích každodenního života: kdy 
si podat ruce, a  co na to říct, 
když jsme se setkali s  lidmi, 
kdy a  jak dávat spropitné, jak 
dát příkazy k  „služebníkům“, 
kteří plní naše přání a  touhy 
jak se chovat při nákupech, 
kdy přijmout, a  když odmít-
nout pozvání na návštěvu do 
rodiny, kdy a  jak jsou prohlá-
šení vážná před a při obchod-
ních jednáních a neoficiálních 
setkáních a kdy naopak vážná 
nejsou. 

Cizincům, kteří dlouhodo-
bě pracovně navštíví Indii, je 
k  dispozici častokrát služka 
na úklid domu a praní prádla, 

projde předletovým lékařským 
vyšetřením, očkováním proti 
parazitům, proti malárii, tyfu 
a v neposlední řadě proti žlou-
tenkám typu A  i  B, tak reali-
ta, která následuje ihned po 
vystoupení z letadla, je doslova 
nevídaná. Nepříjemná kontro-
la na indické celnici, kdy jsou 
jasně upřednostňováni „domá-
cí“ cestující, kteří procházejí 
celní kontrolou bez sebemenší 
kontroly, nepříjemné pohle-
dy a  otázky, které indičtí cel-
níci pokládají s  následnou 
prohlídkou vašich zavazadel 
a  leckdy i  s prohlídkou vašich 
„tělesných dutin“. Když pro-
jdete všemi těmito kontro-
lami, dostanete se do reality 
života, o  kterém se nedočtete 
v  žádném cestovním průvod-
ci, čeká vás velká špína. Vše co 
Ind již nepotřebuje, odhodí na 
zem – skoro na každém kroku 
narážíte na hromady odpadu, 
které z převážné většiny tvoří 
plastové láhve. Vzduchem se 
line nasládlý odporný zápach 
protknutý jinak vynikajícím 
indickým kořením.

Máte jen dvě možnosti. 
Přijmout tento fakt, smířit se 
s  tím a  vrhnout se veškerou 
svou silou do projektů a  cílů, 
které máte naplánovány ane-
bo se okamžitě otočit, vyhle-
dat nejbližšího provozovatele 
mezinárodních letů a vrátit se 
zpět. Jinou možnost nemá-
te. Pokud přijmete tento fakt 

Vždy když čtu o nějakém 
místě, že k němu nelze být 
netečný, ale každý jej buď 
miluje, nebo nenávidí, při-
padá mi to jako reklamní 
fráze, jež má nalákat na svůj 
rádoby extrémní obsah. 
Vlastně připadalo. Do doby 
nedávné, než jsem zjistil, 
že taková místa opravdu 
existují. Zašlo to ale mno-
hem dál. Přišel jsem na to, 
že existují i místa, která lze 
milovat a  zároveň nenávi-
dět, že existují místa, která 
„musíte“ milovat a zároveň 
nenávidět, že existují mís-
ta, která nenávidíte, když 
tam jste, ale toužíte po nich, 
když jste daleko od nich, že 
existují místa, jež jsou pro 
vás absolutní, vyčerpávající 
zkušeností, kterou proží-
váte každou buňkou své-
ho těla, dvacet čtyři hodin 
denně. To všechno jsem 
zjistil, když jsem s kolegou 
doc. Hánem zavítal na stáž 
do Indie.

Indie je symbolem přelid-
něnosti a  v  mnohých evokuje 
pohled na tamní obyvate-
le koupající se ve špinavých 
vodách posvátné Gangy. 
Nadále se země topí v nedozír-
ných sociálních a environmen-
tálních problémech, třebaže 
v posledních letech nastoupila 
cestu revitalizace. 

I  když je Evropan vnitřně 
připraven na „tyto“ změny, 

Je	velice	jednoduché	odsoudit	lidi	
jiné	kultury,	ale	pochopit	jejich	
mentalitu	a	kulturu	je	ukázkou	
dobrého	vzdělání	a	slušnosti...
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tedy úspěšně koupila kredit 
a v elektru se domluvou ruka-
ma-nohama s  prodavačem 
dozvěděla, že laptopy se do 
angličtiny přepnout nedají, 
jenom ty od Apple. O  týden 
později přišla domů s novým 
Macem).

Hodila jsem to za hlavu 
a vydala se do města – Zaká-
zané město a náměstí Tian‘a-
nmen se vzhledem k nejsnaz-
ší dostupnosti nabízely jako 
první. Lidí všude neuvěřitel-
né množství, mohla jsem jít, 

jenom když dav šel a  jenom 
tam, kam šel. Na náměstí 
Tian‘anmen mě oslovily dvě 
holky. Byla jsem nadšená, 
že mluví anglicky, tak jsme 
povídaly a pak je napadlo, že 
někde u piva bychom si mohly 
povídat líp. Znáte to, řeknete 
před Čechem pivo a  půjde 
kamkoliv. Tak jsme šly, daly 
jsme si pivo a mimoděk nám 
u toho byl předváděn i čajový 
rituál a  ochutnávání spousty 
druhů čajů (což se k pivu moc 
nehodí, ale bylo mi to jedno). 
Pak došlo na placení, odsou-
hlasení, ze konečnou částku 
jenom vydělíme třemi. Po při-

Ze	str.	1
V  pondělí 1. října jsem 

přistála v  Pekingu plna oče-
kávání a  hlavně strachu, co 
bude. Naštěstí na mě hned na 
letišti čekala Sherry z  agen-
tury a  odvezla mé do mého 
přechodného bydliště – hote-
lu Rujia. Přiletěla jsem totiž 
akorát na čínský státní svá-
tek, který trvá celý týden. 
Šťastná, že jsem v  pořádku 
doletěla, chtěla jsem zasky-
povat domů a kamarádům, že 
žiju. Zapla jsem tedy laptop 
a  nic – ve svém úctyhodném 
věku už nepřežil tak dlouhý 
let. Nezbylo nic jiného než 
vyrazit ven, zkusit koupit 
kredit a  taky se podívat po 
novém laptopu (který se bude 
dat používat v angličtině). Za 
pár hodin jsem se na hotel 
vracela s brekem – s angličti-
nou to všude bylo mnohem 
horší, než mě každý varoval 
a já tak neměla ani kredit, ani 
nový laptop. 

Zkoušela jsem tedy napsat 
Sherry z agentury (z českého 
čísla), že bych potřebovala její 
pomoc, jestli bychom se moh-
ly ráno sejít. Odpověď žádná, 
takže mi druhý den nezbylo 
než jít pokoušet štěstí znova 
sama. Naštěstí jsem během 
noci našla v  průvodci, jak se 
řekne dobíjecí kupon a  lap-
top fungoval aspoň v nouzo-
vém režimu. Druhy den jsem 

nesení účtu se o  mě pokou-
šely mdloby – 1075 RMB na 
každou (cca 3200 CZK)!!! 
Protesty, že tolik platit nebu-
du a nápady na útěk nezabra-
ly – rázem jsem zjistila, ze 
s platebními kartami opravdu 
nikde problém není a  měla 
jsem na účtu o tři tisíce míň. 
Po zaplacení se ty dvě Číňan-
ky beze slova vytratily zpátky 
do davu ulovit dalšího naiv-
ního cizince. Až později jsem 
si uvědomila, ze ony neplati-
ly nic. Takže návrat na hotel 

opět s  brekem a  poučením 
pro příště, že když se s tebou 
chce někdo kamarádit, tak ne 
proto, aby si trénoval anglič-
tinu (jak ty dvě tvrdily), ale 
aby tě okradl! A  mimocho-
dem, ten čaj za ty peníze fakt 
nestál.

Ve středu jsem se vzbudila 
s pocitem, že už snad nemů-
že být hůř – okradená, s roz-
bitým laptopem a  na druhé 
straně světa, kde vám nikdo 
nerozumí. Vydala jsem se tedy 
k agentuře na sraz a seznámi-
la s dalšími třemi stážistkami, 
které byly v  Pekingu jenom 
pár dni jako já. Naším cílem 

byla Velká zeď – říkala jsem 
si paráda, když bude nejhůř, 
aspoň můžu odjet s pocitem, 
že jsem byla na Velké zdi :-) 

V pondělí 8. října jsem se 
se všemi svými věcmi dosta-
vila do agentury a  odtud 
jsem pak taxíkem a se Sophii 
(z  agentury) vydala do hote-
lu, kde jsem měla zařízenou 
stáž a který se mi měl stát na 
příští rok domovem. Hotel 
Merchantel je 4* hotel umís-
těný pouhé dvě stanice met-
rem od Zakázaného města. 
Jsou v  něm tři restaurace – 
japonská, čínská a „západni“. 
Dozvěděla jsem se, že moje 
pracovní pozice bude na guest 
service a  já se budu starat 
o  hosty. Mojí odměnou pak 
bude poskytnuté ubytování 
v  hotelovém pokoji, strava 
a  plat 2500 RMB. Pracovni 
doba je klasicky od pondělí 
do pátku od 9 do 18 hodin 
s hodinovou pauzou na jidlo. 
Neměli pro mě uniformu 
a  tak jsem musela čekat do 
dalšího týdne, než mi ji ušijí. 

Z  přístupu HR odděle-
ní a  mých šéfů jsem během 
prvních dnů také pochopila, 
že nikdo tady můj životopis 
neviděl ani z  dálky – to mě 
dost překvapilo. Na pozi-
ci guest service officer sice 
vysokou školu nepotřebujete, 
ale nějaké zkušenosti z hotel-
nictví nejsou úplně na škodu. 
Z mého úhlu pohledu jim jde 
hlavně o to, dostat sem cizin-
ce.

Z  práce jako takové jsem 
rozpačitá. Během zařizování 
stáže jsem byla ujišťována, že 
budu pracovat v  hotelu, kde 
bude mluvit personál anglic-
ky a  i  hosté budou z  celého 
světa. Opak je však prav-
dou. V  Merchantelu anglicky 
z  personálu mluví pouze pár 
zaměstnanců z  front desku, 
FO manager a  jeho asistent 
a pak jeden číšník z restaura-
ce. Z toho jsem byla první dny 
nešťastná a  chtěla jet domů. 
Říkala jsem si, jestli mi za to 
taková zkušenost stojí. 

Jinak musím přiznat, že se 
mi v Pekingu líbí. Na odlišný 
způsob života a mentalitu už 
jsem si po téměř dvou měsí-
cích zvykla. Co mě překvapi-
lo nejvíc, myslela jsem si, jak 
tu lidé pracují od nevidim 
do nevidim a  jejich pracovní 
nasazení je obrovské. Opak 

je spíš pravdou. Na pracovi-
šti sice jsou, ale že by jejich 
pracovní tempo bylo bůhvíjak 
závratné, to ne – věřím ale, že 
v  továrnách to bude jiné než 
ve službách. 

Nejsem ani nadšená ani 
zklamaná (když už vím, jak to 
tu chodí) a  pokud se za svůj 
pobyt zvládnu naučit alespoň 
základy čínštiny, věřím, že do 
budoucna tuhle zkušenost 
dokážu zúročit. Hlavně vzhle-
dem k tomu, jak hodně Číňa-
nů bohatne a tím se jim otví-
rají nové možnosti cestování 
do Evropy. Rozhodně bych 
stáž v Pekingu doporučila, za 
všechny pozitivní i negativní 
zážitky a nové přátele (Číňani 
jsou opravdu velmi přátelští) 
to rozhodně stojí!

Martina Kopřivová

Na	stáž	do	Číny?

Ve	středu	jsem	se	vzbudila	 
s	pocitem,	že	už	snad	nemůže	 
být	hůř	–	okradená,	s	rozbitým	 
laptopem	a	na	druhé	straně	světa...

V první polovině lis-
topadu byli naši studenti 
prezenčního i kombino-
vaného studia na krás-
ném zájezdu ve Francii, 
spojeném s ochutnávkami 
koňaku a šampaňského. 
Pod vedením Ing. Johno-
vé navštívili krátce Paříž 
a pak se vydali na vinice 
v oblasti La Rochelle, do 
hlavního města šam-
paňského Epernay a do 
městečka Cognac. Celé 
dny trávili na vinohradech 
a seznámili se i s techno-
logiemi zpracování hroznů 
ve sklepech. Odborný 
výklad v angličtině se 
jen hemžil slovy Otard, 
Hennessy, Martell, Godet, 
Camus či Taittinger. A pak 
přišlo to nejlepší – ochut-
návka těchto skvostů! 
Všichni byli spokojeni a už 
teď se těší, že tam vyrazí 
brzy znova.            (r)

Jak	chutná	
Francie?
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cave ideal for storing wine. 
Needless to say these condi-
tions are upgrading the qual-
ity of the wine, so the longer 
it lays there – the better. 

The cave itself is huge. So 
huge in fact, that the excur-
sions to the cave-gallery 
requires cars or buses. It is 
200 kilometers long and con-
tains 2 million bottles of mar-
velous wines such as “Pinot”, 
“Traminer”, “Muscat”, “Ries-
ling”, “Feteasca”, “Codru”, 
“Negru de Purcari”, “Tranda-
firul Moldovei”, “Auriu” and 
lots of others.

I've been to these caves, 
and I  must say – it's  worth 
to spend those two or three 
hours on the tour to the 
underground kingdom of 

For those few of you who 
know that Moldova is a coun-
try, it is most definitely 
associated with wine. Molda-
vian wines are actually pretty 
good and well-known around 
the world. Did you know that 
Moldova is a Guinness's Book 
record-holder for the biggest 
wine cellar and wine collec-
tion in the Europe? I bet you 
didn't.

Europe's  largest wine cel-
lar is situated in the small vil-
lage called “Mileştii Mici” in 
the limestone cave, which is 
considered the nature's  gift. 
Limestone is keeping the 
natural moisture level at 
85–95 % and temperature at 
12 degrees celsius during the 
whole year, which makes the 

wine. It has its own atmos-
phere, and you can almost 
feel the ages of wine his-
tory and traditions flowing 
through you once you go 
down there into the caves. 
But if you're not really a  fan 
of history, I'm sure you'll 
enjoy a  surprise waiting for 
you on the other end of the 
tour – traditional moldavian 
restaurant, where you can try 
moldavian cuisine, or taste 
the heavenly liquids from the 
Cricova gallery. I  mean wine 
of course.

What I  wanted to say is 
that Moldova isn't only about 
wine. It's  only a  stereotype. 
But at least it is a good one.

Artiom Pituşcan

Moldova
Expanding	the	stereotype

Je ráno. Počasie je nád-
herné a  my sa s  obrovským 
nadšením púšťame do ďal-
ších kilometrov. Cesta ubieha 
bez problémov. To   na čo nás 
upozorňovali kolegovia motor-
kári, sa ale stalo skutočnosťou. 
Našťastie sme mali so sebou 
dostatočné  množstvo dolárov, 
aby sme mohli zaplatiť niečo 
ako pokuty. Aj keď podľa mňa 
to vyzeralo ako predaj vstupen-
ky do určitej oblasti a občasný 
doplnkový a námatkový predaj 
kdekoľvek na cestnej komuni-
kácii zabezpečovaný prísluš-
níkmi ukrajinskej polície. 

Pred sebou máme ďalší hra-
ničný priechod. Cestu za naším 
cieľom sme sa rozhodli skrátiť 
cez Moldavsko. Po zdĺhavom 
a  papierovo náročnom hra-
ničnom priechode sa snažíme 
prejsť čo najviac kilometrov 
a  čo najrýchlejšie sa dostať 
na územie Ukrajiny. Po stov-
kách kilometroch sme v diaľke 
zazreli obrovskú vodnú plochu 
a nám bolo jasné, že cieľ máme 
na dosah. Naše pravé zapästia 
zrazu naberajú na sile a my sa 
čo najvyššou rýchlosťou rúti-

me do Odessy. Tesne pred jej 
bránami nás bohužial privítala 
vydatná búrka, takže Odessu 
sme si užívali zmočení na ceste, 
miesto zmočení v mori. 

Času je ale málo a  my sa 
po veľmi dlho rovnej diaľnici 
smerom na Kijev presúva-
me späť. Asi dvesto kilome-
trov pred slovenskou hra-
nicou počas prechodu cez 
menšiu dedinku, sme zazna-
menali extrémne vysoký 
nárast výskytu motorkárov.  
Po krátkej dobe si nás miestni 
obyvatelia všimli a doprovodili 
nás na motorkársky zraz. Ked-
že sme boli jediní zahraniční 
hostia, našu prítomnosť si veľ-
mi vážili a my sme s radosťou 

Ukrajina	na	dvoch	kolesách
sa do debaty zapája čašník 
Vasil. Ochotne nám ponúkne 
nocľah u  svojej rodinnej zná-
mej za hranicami Ukrajiny. 

Nastal deň D. Všetko je pri-
pravené, upevňujem poslednú 
batožinu, osedlávam motorku 
a vyrážam na stretnutie k Hlav-
nému nádraží v Prahe. Motor-
ky nakladáme na vlak a  prvú 
noc spoločne trávime v  kupé 
rýchliku z Prahy na Slovensko.

Cez Košice sa po vybavení 
všetkých potrebných podkla-
dov  dostávame na ukrajinskú 
stranu. Príroda je nádherná, 
cesty zatiaľ príjemné bez váž-
nejších poškodení. Aj z  týchto 
dôvodov je pre motorkárov veľ-
mi obľúbená práve Zakarpat-
ská oblasť. My ale máme vyššie 
ciele. Pre nás sa Zakarpatská 
oblasť stala domovom na jed-
nú noc a to práve u Vasilových 
rodinných známych. Po veľmi 
milom privítaní od miestnych 
nás čakala večera a po nej neod-
mysliteľná ochutnávka ukrajin-
skej vodky. Úprimne musím 
priznat, že keby ráno nebolo 
treba osedlať tátoše, asi by to 
neskončilo len pri ochutnávke. 

pozvanie prijali. Našu prítom-
nosť si všimla aj Ukrajinska 
televízia, takže to neskončilo 
bez rozhovoru v  jazykovom 
mixe, ruštiny, poľštiny a  slo-
venčiny.

Po všetkých krásnych zážit-
koch sa blížil koniec a my sme 
museli pokračovať smerom do 
Prahy. Táto cesta však vo mne 
do dnes vyvoláva pocit vzruše-
nia a  nádherných spomienok 
na úžasnú krajinu Ukrajinu. Je 
to hlavne spomienka na tráv-
naté vrcholky, drevené salaše 
so škridľovou strechou, stáda 
ovci, vynikajúce jedlo a  skve-
lých ľudí, s  ktorými som sa 
počas siedmych dní stretával. 

Peter Fabšík

Píše sa rok 2009. Je jar, som 
na Slovensku a premýšľam nad 
budúcnosťou. Zahraničných 
pracovných skúseností mám 
už dosť, z toho dôvodu ma láka 
niečo progresívne. Napadá mi 
myšlienka štúdia na VŠH v Pra-
he. Oboznamujem sa s podm-
ienkami, posielam prihlášku, 
odchádzam do Prahy. Po nároč-
ných prvých dňoch nachádzam 
ubytovanie a  prácu. Zisťu-
jem, že pražské cesty sú večne 
preplnené, no ja sa potrebujem 
samostatne a  dennodenne po 
Prahe rýchle presúvať praktic-
ky kedykoľvek. Z  toho dôvo-
du prišlo rozhodnutie o  kúpe 
motorky.

Prvý deň v práci. Za barom 
Hotelu Jalta pripravuje bar-
man Lukáš teplé nápoje pre 
prvých hostí. Skutočnosť, že na 
uzavretom dvore je odparko-
vaná motorka so slovenským 
evidenčným číslom mu neušla 
a  tak ma oslovuje s  ponukou 
sedemdňového výletu na Ukra-
jinu. Moje skúsenosti s motor-
kami boli doposiaľ základné, no 
napriek tomu prijímam výzvu 
a skromne prikyvujem. V tom 
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Vysoká škola hotelo-
vá v Praze vyslala v září 
PhDr. Jaroslava Holoubka 
a Ing. Jana Mastného 
na desetidenní služební 
cestu do jižní Francie, kde 
v rámci programu Eras-
mus přednášeli na vysoké 
škole Limayrac Institut 
v Toulouse. Dr. Holou-
bek se věnoval tématu 
Transformace šlechtic-
kých sídel pro potřeby 
cestovního ruchu u nás 
a ve Francii a Ing. Mastný 
marketingové komunikaci 
národních parků v Čes-
ké republice. Odměnou 
jim byly rozzářené tváře 
studentů, potlesk a jejich 
otázky o přestávce na 
chodbě. Poté ještě navští-
vili univerzitu v Perpigna-
nu a v obou městech měli 
také možnost nahlédnout 
do tajů francouzského 
studentského stravování. 
Reportáže o cestě našich 
pedagogů do regionů 
Languedoc-Roussillon 
a povodí Garonny už 
vyšly v časopisech Gastro 
Report/Minutka a také 
v Revue pro Hotel&Re-
staurant/SOMMELIER.

(r)

Naši	pedagogové	
v	jižní	Francii

Některým účastníkům 
konference jsme položili 
otázku: Jak se Vám konfe-
rence líbila a čím může být 
zajímavá i pro studenty?

Ing. Josef Krůžela, CSc. 
(Trading and Consulting 
Agency): Zamlouvá se mi 
zájem účastníků o tuto téma-
tiku a  diskusi k  problémům 
v  jednotlivých sekcích. Kon-
ferenci považuji za přínosnou 
a  je dobré, že Vysoká škola 
hotelová je organizuje.

Ivan Foral (Marketing 
project designe ve spol. 
Trade&Mark Creative): Pro 
mě byla konference nejrych-
lejší cestou k načerpání infor-
mací z  více oboru v  jednom 
– hotelnictví, sommeliérství, 
gastronomie, marketing, teo-
rie, průzkum. Přínosem pro 
mladé lidi je i polemika o ino-
vacích, ale abychom mohli 
polemizovat, musíme nejdříve 
tu problematiku znát.

Tomáš Novotný (Scan-
dinavian Health Standarts 
Oy): Před třemi roky jsem se 

organizátorům, kterým touto 
cestou chci poděkovat, jsme 
potlačili formální vystoupení. 
Loni a  předloni tady vystu-
povali různí zástupci s dobře 
laděnými odbornými projevy 
leč formálními. Letos k  nám 
zavítaly výrazné osobnosti, 
takže i  ta diskuse jiskřila. 
Odpoledne jsem navštívil jed-
nání sekce ekonomické a ces-
tovního ruchu a  musím říct, 
že úroveň příspěvků se velmi 
zkvalitnila a posunula dopře-
du. Byli bychom rádi, kdyby 
přišli studenti hlavně magi-
sterského studia, aby i  oni 
viděli o čem to je, jaký to pro 
ně má přínos, zvláště, chtějí-
-li v  daném oboru pracovat. 
Tady se seznámí s  problémy 
a  mohou navázat kontakty 
s  lidmi z  hotelů, cestovních 
kanceláří nebo marketingo-
vého prostředí.  

Prof. Ing. Jiří Jindra, 
CSc. (hlavní garant kon-
ference): Každá konference 
je pro lidi přínosná, vzít si 

jen volno může být příjemné, 
ale každý musí na své kariéře 
dlouho pracovat. Jsem i  pro 
to, aby studenti chodili i  do 
nějakých dílčích zaměstnání, 
na brigády, jezdili pro zkuše-
nosti do zahraničí a samozřej-
mě se účastnili i  konferencí, 
když už to mají zadarmo. 
Ono dnes není moc věcí, kte-
ré jsou zadarmo. Přeji všem 
studentům, aby si vytvořili 
svůj program a dopracovali se 
do dobrého konce.

Ing. Lucie Plzáková, 
Ph.D.: Konferenci bych stu-
dentům doporučila, protože 
přinese unikátní informace 
všem, co píší bakalářskou 
nebo diplomovou práci, tady 
jim to odborníci vše naserví-
rují včetně zdrojů. Určitě lev-
ně získaný zdroj informací. 
Ve svých hodinách pozoruji, 
že studenti se o  dění kolem 
(politika, cestovní ruch, mar-
keting, ekonomika) ve svém 
volném čase nezabývají a zde 
jim nabídnou zajímavé aktu-
ality.

Připravil Vasyl Manzyuk

Koncem října 2012 se 
na naší škole uskutečnil 4. 
ročník mezinárodní vědec-
ké konference Hotelnic-
tví, turismus a  vzdělávání 
zaměřený na problematiku 
„Inovace a kvalita služeb“. 

Ing. Jiří Švaříček, ředitel 
hotelu Imperial – Karlovy 
Vary nastínil inovační strate-
gii operativního řízení hotelu 
s  cílem dosáhnout co nej-
lepšího a  nejefektivnějšího 
výsledku. Ing. Pavla Burešová 
z  VŠH upozornila na skuteč-
nost, že gastronomie se stává 
vědou, která zkoumá souvis-
losti, jež ovlivňují stravování 
lidstva, a  to od výběru suro-
vin na přípravu pokrmů až 

trie mezi obchodními útvary 
a  útvary řízení rizik. Prof. 
Dr. Rod Gibert z  University 
College of Birmingham ve Vel-
ké Británii prezentoval téma 
Techniky virálního marketin-
gu YouTube a  prof. Dr. Pilar 

Blanco Calvo, prorektorka 
Universidad Valladolid ze Špa-
nělska naznačila nekonvenční 
přístup k  nové tvorbě propa-
gačních materiálů v  oblasti 
cestovního ruchu. 

(r)

Vědecká	
konference	VŠH
INOVACE	 
A	KVALITA	SLUŽEB

po konzumaci. Roman Pau-
lus, michelinský šéfkuchař 
hotelu Radisson Blu Alcron, 
vyvolal očekávanou živou dis-
kusi na téma kvalita, efekti-
vita, atraktivnost, sezónnost 
a  vzdělávání v  současné gast-
ronomické nabídce. Prof. Ing. 
Jaromír Veber, CSc., děkan 
Podnikohospodářské fakulty 
VŠE hovořil o  vzájemné pro-
vázanosti trendů a o významu 
inovací jako nástroje k překo-
nání nestability. Vystoupení 
Mgr. Davida Zemana a PhDr. 
Jana Máče, Ph.D., prorektora 
VŠH, se týkalo problematiky 
řízení podstupovaných rizik 
při podnikání ve finančních 
službách a informační asyme-

přestěhoval do Finska kvůli 
studiu a  teď tam zakládáme 
Start Up-, novou firmu zamě-
řenou na interiéry z pohledu 
zdraví lidí a  zaměřujeme se 
i  na hotelové pokoje. Vytvo-
řili určité standardy, způsoby 
jak školit personál a  marke-
ting právě se zaměřením na 
lidi, kteří trpí nějakými pro-
blémy, zejména alergeny. Ve 
Finsku je hodně hotelů, kte-
ré se těmto potřebám snaží 
přizpůsobovat, tady v  ČR to 
teprve začíná. 

Ing. Petr Studnička, 
VŠH: Mohu říct, že z hledis-
ka počtu účastníků se jednalo 
o  nejúspěšnější konferenci. 
Škoda, že studenti ji někdy 
chápou jako den volna. Poslu-
chači spíše magisterského 
studia mohou využít toho, že 
účast na ní je bezplatná. 

Doc. Ing. Václav Vinš, 
CSc., rektor VŠH: Řekl 
bych, že došlo ke změně 
organizace konference. Díky 

Ohlasy	na	konferenci

Profesor Dr. Rod Gibert, doc. Ing. Dagmar Jakubíková, PhD. 
a doc. PhDr. Jitka Vysekalová, PhD.
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│ÚVAHA 
│Jiří Valeš

Vítejte ve 21. století, zdra-
ví Vás celosvětový fenomén 
Facebook. Ano, všem známý 
Facebook, který mnohým 
lidem nedá spát. Tato sociální 
síť se stala největší a nejpopu-
lárnější sítí na světě. Byla zalo-
žena někdy před šesti lety, stu-
dentem harvardské univerzity, 
dnes už velmi známou osob-
ností také díky úspěšnému fil-
mu The Social Network, který 
byl nedávno v kinech, Markem 
Zuckerbergrem. Zuckerberg, 
člověk, který nás naučil vtlačit 
si život do statusů. 

Technika jde dopředu neu-
věřitelnou rychlostí a my s ní 
bohužel, bohudík. Facebook 
pohltil stamiliony lidí a požírat 
zdaleka nepřestává. Máme na 
světě zcela nový, osmý smrtel-
ný hřích. 

Svět se neustále zrychluje 
a lidé jsou mnohem náročnější 
a pohodlnější. K životu potře-
bujeme dokonalejší přístroje, 
které nám ulehčí žití, bytí, 
o kterém se našim prarodičům 
ani nezdálo. A o tom by nejvíce 

Nová doba?
mohly povídat děti. Právě děti 
jsou v  tomto případě nejvíce 
přizpůsobivé. Samo sebou, 
měly by se začlenit do této 
nové společnosti. Ovšem, jsou 
tou správnou cestou k výchově 
a  vzdělání právě sociální sítě, 
konkrétně Facebook? 

To, že v dnešní době si děti 
ve školce sami přivolají mamin-
ku telefonem, tak to bych snad 
úplně opomenul. Mobilní 
telefony nejsou úplně od věci. 
Rodiče mají alespoň nějaký 

přehled o  tom, co jeho rato-
lest venku vyvádí, teda mám 
spíše na mysli cestu do školy 
a ze školy, jelikož vidět venku 
bandu kamarádů, jak si kopou 
s  míčem či hrají Cukr, káva, 
limonáda, čaj, rum, BUM, to je 
rarita. Teď prostě frčí být doma 
zavřený, sedět u počítače, hrát 
hry a  nejlépe si do toho cha-
tovat s  přáteli. Tehdy nastává 
takzvaný ideální stav. 

Kdo ještě z mladých vůbec 
čte? Připadá mi, že už opravdu 
málokdo. Když jsem nastou-
pil na vysokou školu pod 
dojmem, že mít u sebe knihu 
je naprosto běžná záležitost, 
tak jsem se hodně zmýlil. Děti 
už ke čtení nejsou tak vedeny 
jako dříve. A  když už ke čte-
ní mají nějaký vztah, tak se 
začíná rozjíždět pomalu a jistě 
trend elektronické knihy a  to 
bude zas úplně bombastická 
věc pro očaře. 

Snad jen kdyby opravdu 
rodiče proti tomu začali malin-
ko více bojovat, ale jak, když 
povětšinou právě oni sami 
žijí svůj takzvaný „second 
life“, který je a  jejich vztahy 
s  okolím naprosto deformu-
je. Mnozí si ani neuvědomují 
rizika, která sociální síť Face-
book přináší. Vše, co napíšete, 
vložíte, může být „kdykoliv 
použito proti vám“. Zanedlou-

ho tu zakrníme. Nedokážu ani 
odhadnout, kolik lidí by snad 
už ani nevědělo, jak má napsat 
milý dopis a vlastně taky proč 
by ho měli psát. Stojí to peníze 
a o dost více práce než na cha-
tu. Za chvíli už všichni bude-
me mluvit ve zkratkách a vyjá-
dření k nějaké záležitosti bude 
na bodě nula. 

Možná to vidím moc černě, 
ale přesvědčte mě o  opaku. 
Já konečně začínám chápat 
Karla Čapka. Byl velmi aktu-
ální vzhledem k dnešní době. 
Už tehdy měl kritický postoj 
k přeceňování techniky a kla-
dl důraz na vzájemnou lásku 
a lidskost. Ukazuje na hrozbu 
strojů a věcí, které stvořil člo-
věk a bojí se tak o osud lidstva. 
A nedivím se mu, skoro se mi 
už zdá, jako by nad námi stro-
je začaly mít nadvládu a já jen 
doufám, že v  pomyslné válce 
strojů a  lidských bytostí zví-
tězíme.

Každá doba má své vizio-
náře, kteří za sebou ve stopách 
své geniality zanechají pozmě-
něný svět. Je to i případ Face-
booku? Nebo jen revoluce, 
která požírá své děti?

Решила написать тебе 
письмо, так как по телефо-
ну всего рассказать невоз-
можно. За пол года, что мы 
не виделись много всего 
случилось и изменилось в 
моей жизни в Праге. Посто-
янно понимаю, что сделала 
правильно, когда перешла 
учиться в институт отель-
ного бизнеса. Мне это 
действительно интересно, 
нравится мой институт. За 
год учебы я нашла много 
друзей. 

Я тебе рассказывала о 
моей подруге Регине, у нас 
все хорошо, мы дружим 
и помагаем во всем друг 
другу. Сейчас готовим вме-
сте семинарную работу и 
я очень надеюсь, что мы с 
этим справимся. Знаю что 
тебя очень волнует моя уче-

ба, за нее можешь не пере-
живать, я очень стараюсь 
не пропускаю лекции. Могу 
сказать, что с чешским язы-
ком стало немного лучше, 
но по прежнему тяжело 
иногда понимать, а особен-
но говорить на уроках. Но 
мне нравится то, что учите-
ля это понимают, и иногда

очень помогают. Могу 
сказать, что в целом учить-
ся не очень сложно, самое 
главное не пропускать, 
делать семинарные работы, 
ну и конечно, готовиться к 
экзаменам. Предметы инте-
ресные, кроме микроэконо-
мики и математики, с этим 
мне приходится тяжело. 

Ты постоянно интересу-
ешься как я провожу сво-
бодное от учебы время. Я 
записалась на танцы и в тре-

нажерный зал. По вечерам с 
подружкой обычно сидим 
дома и смотрим фильмы, 
или выходим погулять по 
центру. На выходных мы 
ходим в клубы, и клубы в 
Праге мне очень нравятся. 
У меня появилось очень 
много друзей

чехов, и мне они нра-
вятся. Я всегда стараюсь 
больше времени проводить 
с ними, чем с русскими, и 
мне интереснее и для язы-
ка полезно. Так как в Праге 
очень много русских, здесь 
постоянно уcтраивают рус-
ские мероприятия, на про-
шлой неделе мы ходили на 
концерт группы Звери. 

Уже почти два месяца 
мы с Аней живем в новой 
квартире. Я тебе уже гово-
рила, что она очень уютная 

и очень нам нравится. Еще у 
нее очень удобное местопо-
ложение. Это практически 
самый центр и метро рядом. 
У нас в доме живет много 
русских ребят, поэтому нам 
тут точно не скучно. 

Сейчас я всерьез заду-
мываюсь о том, хочу ли я и 
дальше тут жить. С одной 
стороны мне здесь очень 
нравится, но с другой хоте-
лось бы пожить и в другой 
стране. Но я решила самое 
главное то, что я точно 
никогда не вернусь на Укра-
ину.

Очень по тебе скучаю, 
и очень хочу, чтоб ты уже 
побыстрее приехала ко мне! 
Очень сильно тебя люблю! 
Передавай от меня всем 
большой привет!

Margaryta Herman

Привет,	дорогая	мамочка!	

Na tiskové konferenci 
o svatomartinských vínech 
v pražském hotelu Amba-
ssador jsme generálnímu 
řediteli Ambassador Group 
JUDr. VLASTIMILU DVO-
ŘÁKOVI položili několik 
otázek. 

Byl pro Vás rok 2012 
něčím významný?   

Významný byl tím, že 
pan primátor zvýšil o 50 % 
poplatky z ubytovací kapaci-
ty, aktivisté prosadili změnu 
Václavského náměstí na 
pěší zónu a vláda odsouhla-
sila zvýšení DPH od začátku 
roku 2013. Jen připomí-
nám, že sazba DPH v roce 
2001 činila 5 % oproti 15 % 
a 21 % v roce 2013.

Jaké jste měl letos úspě-
chy v golfu?   

Oškubal jsem několik 
kavek.

Kam jezdíte na dovole-
nou?    

Dovolenou nemám 
a neměl jsem 20 let. Jezdím 
po světě hrát golf a již mám 
odehraných v zahraničí 200 
hřišť.

Absolventi Vysoké školy 
hotelové si do života 
odnášejí krásné vzpo-
mínky na své slavnostní 
bakalářské a inženýrské 
promoce, které bývají 
pravidelně v historickém 
sále Vašeho hotelu Amba-
ssador v samém centru 
Prahy na Václavském 
náměstí. Kdyby Vám bylo 
osmnáct a měl jste si 
vybrat povolání, pro jaké 
byste se rozhodl?   

Otevřel bych si zlatý důl 
na Václavském náměstí (už 
jeden mám).

Děkujeme za rozhovor.
(r)

Ředitel	hotelu	
neměl	20	let	
dovolenou

Svět	se	neustále	zrychluje	 
a	lidé	jsou	mnohem	náročnější	 
a	pohodlnější.
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vám. Se službami spokojená 
vcelku jsem, ale faktem je, že 
v Čechách se často stává, že je 
v restauraci někdo, kdo to zka-
zí.

Diana, 22 let, studentka
Se službami v ČR moc spo-

kojená nejsem, bohužel je jen 
pár míst a  většina z  nich jsou 
v Praze, kde se opravdu setká-
vám s  kvalitními službami. 
Jinak spropitné dávám, pokud 
je vše v  pořádku. Deset pro-
cent dávám vždy. Pokud jsem 
hodně spokojená nebo překva-
pená, tak klidně zaokrouhlím 
více. Spropitné dávám opravdu 
všude, u  kadeřníka, taxikáři, 
v restauraci.

Vojtěch, 20 let, student
Vždy, když jsem spokojen 

a  obsluha je ochotná a  milá, 
tak zaokrouhluji cenu naho-
ru. U většiny podniků u nás je 
tomu tak pokaždé. Ale najdou 
si i  takové podniky, u  kterých 
tomu tak není a  těch mi při-
jde opravdu jen málo. Takže se 
službami jsem v tomto ohledu 
spokojen.

│ANKETA
│Sylvie Kraslová 
│Jiří Valeš

Spropitné se nedává jen 
v  restauracích číšníkům 
nebo barmanům, spropitné 
necháváme u  kadeřníka, 
v  hotelu pokojské anebo 
taxikáři, který nás poho-
dlně sveze. Spropitné je 
jakýmsi vyjádřením spo-
kojenosti a  je samozřejmě 
zcela dobrovolné. My se 
v naší anketě zaměříme na 
spropitné v  restauracích, 
kavárnách a barech. Pokud 
jsme výborně obslouženi, 
chutnalo nám, popřípadě 
nás něco mile překvapi-
lo, tak při placení vhodně 
zaokrouhlujeme směrem 
nahoru. Zaokrouhlujete 
i vy? A jak jste spokojeni se 
službami v České republice? 

Aneta, 21 let, studentka
Spropitné nechávám, 

pokud jsem spokojená pře-
devším s  obsluhou. I  když 
je jídlo vynikající a  obsluha 
příšerná, spropitné nenechá-

Rostislav, 48 let, zaměstna-
nec

Správně. Nechápu, proč 
bych já měl někomu automa-
ticky platit za to, že mi poskytl 
služby, za které je ohodnocený 
mzdou. Mně taky každý spo-
kojený zákazník firmy, ve které 
pracuji, neposílá drobný obnos 
za to, že jsem odvedl práci na 
úrovni, jakou zákazník auto-
maticky očekává. Pokud jdu do 
restaurace na jídlo, tak auto-
maticky počítám s tím, že jídlo 
bude kvalitně uvařené a obslu-
ha bude profesionální, protože 
za tyto služby platím. Myslím, 
že by to měl být standard a spíš 
bychom se měli naučit vyjádřit 
nespokojenost s  poskytnutý-
mi službami a  požadovat sle-
vu, jako na každý nepodařený 
výrobek. Přece platíme za kom-
pletní servis, od uvaření jídla 
až po kvalitu obsluhy. Takže 
správně by mělo být, pokud si 
jako zákazník nestěžuji, tak je 
vše v nejlepším pořádku.

Vladimír, 68 let, důchodce
V  pohostinství jsem pra-

coval od roku 1976 jako číš-

Dáváte	spropitné	nebo	ne?	
ník – kuchař, později provoz-
ní. Na většině provozoven 
i  kuchyně měla své „tuzéry“. 
Záleželo hodně na vedoucím, 
když o klientelu stál, snažil se 
ve všech směrech, sjednávat 
zájezdy, akce a věděl, že moti-
vace v podobě tenkrát „černé“ 
odměny do kuchyně zmůže 
více. Za dobrou práci slušná 
odměna, věřte mi, fungovalo 
to. V číšníkově zájmu bylo, aby 
nenesl na stůl průměr, či snad 
podprůměr. Mnohdy se stáva-
lo, že zákazník sám zašel do 
kuchyně a ocenil kuchaře, když 
byl spokojen. 

Jan, 27 let, číšník
Spropitné považuji za běž-

nou součást každého placení, 
tím pádem s  ním pokaždé 
počítám a  zaokrouhluji smě-
rem nahoru. Vždy se snažím, 
aby se spropitné pohybovalo 
kolem 10% z  placené částky. 
Nechci tzv. „házet všechny do 
jednoho pytle“ ale myslím si, 
že je pořád co zlepšovat. Takže 
ne, zatím spokojený nejsem, 
ale pevně doufám, že jednou 
budu!

června, kdy jsme si spolu s mou 
známou, která slavila narozeni-
ny, chtěly na její zdraví přiťuk-
nout českým Bohemia Sektem. 
Setkaly jsme se na Pohořelci, 
tedy v historickém centru, usa-
dily se na zahrádce nejmenova-
né hospůdky před vchodem do 
Strahovského kláštera. Židle 
byly studené bez polštářků. 
Po nějaké chvíli přišel číšník, 
zeptaly jsme se ho, zda mají 
suchou Bohemku. Odpověděl, 
že neví a  odešel, nevrátil se 
rozhodně rychle a  sdělil nám, 
že ano, poté jsme se zeptaly, 
kolik stojí nebo ať nám donese 
nápojový lístek. Dál jsme čeka-
ly, a protože jsme již vykouřily 
jednu cigaretu a  ničeho jsme 
se nedočkaly, zvedly jsme se 
a  s  cynickým úsměvem na 
rtech jsme odešly.

Zavítaly jsme na terasu 
kláštera Strahov s  nádhernou 
vyhlídkou, usadily se, číšníka 
poprosily, aby nám sdělil cenu 

lahve Bohemia Sektu brut, 
protož nám bylo jasné, že zde 
u „Hradu“ bude cena jistě zají-
mavá. Cenu neznal, vzdálil se 
tedy pro nápojový lístek, cena 
450,- nás nepotěšila, nebyly 
jsme ochotny tolik zaplatit, 
protože nám to připadalo zby-
tečné. Vypily jsme tedy každá 
kávu, rovněž za skvělou cenu 
a  pokračovaly jsme za hledá-
ním českého Bohemia Sektu za 
rozumnou cenu. Zastavily jsme 
se v další restauraci a zeptaly se 
na Bohemia Sekt, zda je k mání 
a  za kolik, bylo nám sděleno, 
že Sekt nemají, objednávají ho 
pouze na Silvestra. Dobrá, jak 
myslíte, řekly jsme a  pokračo-
valy dál.

Minuly jsme Loretu, bylo 
něco po 18. hodině, žádní turis-
té, jen občas nějaký chodec, 
hospůdky poloprázdné, těsně 
před Hradčanským náměstím 
jsme vešly do restaurace, kdysi 
bývalé celnice a zeptaly se hned 

u  dveří, zda je možné si zde 
objednat bohemku a  za kolik. 
Odpovědi jsme se opět nedo-
čkaly, obsluha se na nás zahle-
děla, jako kdybychom byly 
z  Marsu a  sdělila nám, že to 
zjistí, přičemž odkráčela zřejmě 
směrem kuchyně. Viděly jsme, 
že v chladicí vitríně lahve Bohe-
mia Sektu jsou. Vyvalily jsme 
na sebe oči a propukly v smích, 
kdybychom to nezažily, nevěři-
ly bychom. Servírka se vrátila, 
řekla nám, že Sekt mají za 270,- 
Kč. Fajn, vybraly jsme si místo, 
které se nám líbilo, to nebyl 
problém, protože v  restauraci 
nikdo nebyl a  objednaly jsme 
si s  chutí lahev Bohemia Sek-
tu. Poprosily jsme, zda bychom 
mohly dostat na talířku nakrá-
jené nějaké sýry nebo sýro-
vou mísu. „To ale nemáme na 
jídelním lístku,“ řekla udiveně 
servírka… Mezitím z  kuchyně 
vykoukl zvědavý kuchař, zřej-
mě chtěl obhlédnout situaci 
v restauraci, zeptaly jsme se ho, 
zda má v kuchyni nějaké druhy 
sýra. Vyjmenoval nám mozare-
llu, eidam, hermelín, nivu 

a nevím, co ještě. Ááá, výborně 
a můžete ty sýry nakrájet, při-
dat k nim trochu rajčátek nebo 
něco zeleného a  donést nám 
to? Opravdu jsme se dočkaly, 
ale musely jsme jim říct, jak na 
to, pokud si host přeje něco tak 
„nemožného“, dá to práci vyho-
vět hostovi. Bez komentáře a to 
jsme prosím byly v Praze, v cen-
tru. Nevím, možná jsme měly 
smůlu nebo jsme jediné, kdo 
rády pijí bohemku v  červnu, 
každopádně jsme se pobavily. 

Je mnoho hostů, kteří si 
nestěžují nebo to vůbec nevidí. 
Mnoho hostů to hlavně neřeší, 
a pokud se někdo takový najde, 
jsou všichni překvapení a skoro 
vám řeknou, neřeš to…  I tady 
platí, nevychyluj se, nedělej 
problémy, nemá to cenu, už 
toho všeho bylo dost. Je mi to 
moc líto, ale když přejíždím, 
dnes již pomyslné hranice 
z Německa do Čech, dostavuje 
se u mě zase ten pocit jako před 
23 lety, ale na každém kroku je 
často vidět ten obrovský rozdíl 
přístupu ke všemu…

Dagmar Valentová

Je	libo	Bohemia	Sekt?
Uplynulo sice již 23 let od 

naší sametové revoluce, kdy se 
všem otevřely možnosti pro-
jevit se v  gastronomii a  hotel-
nictví bez hranic. Vystudovala 
jsem Střední hotelovou školu 
v Mariánských lázních, ta měla 
tenkrát opravdu dobré jméno, 
úspěšně jsem zvládla maturi-
tu a  v  roce 1989 jsem odešla 
žít a  pracovat do Německa. 
Zde jsem si vlastně udělala 
novou hotelovou školu. Pra-
covala jsem nejdříve v obsluze 
pak jako provozní v  renomo-
vané francouzské restauraci 
v  Mannheimu. Přístup k  hos-
tům, kvalita jídla, velikost por-
cí, perfektní servis bez čekání 
a s úsměvem a často zadarmo 
podávané pozornosti podniku 
ve formě destilátu nebo dezer-
tu mně – pocházející z Východu 
nebo Ostblocku – jak se nám 
říkalo, připadlo neuvěřitelné. 

To jen na úvod. Chci zmí-
nit moji zkušenost z letošního 

Ludmila, 67 let, sekretářka
Spropitné samozřejmě 

dávám, je to pro mě jak pro-
jev úcty, tak i  poděkování za 
poskytnuté služby. Dávám 
ho při každé návštěvě restau-
race, ale jeho velikost se liší 
podle toho, jak jsem spokojená 
s poskytnutými službami. Vět-
šinou spokojená jsem.

Martina, 43 let, manažerka
Spropitné dávám pouze, 

když jsem spokojená s  obslu-
hou, pokaždé ne. Poslední 
dobou jsem ho dala, myslím, 
pokaždé.

Marek, 24 let, jednatel fir-
my

Dýško nechávám vždycky, 
je to pro mě slušnost, a  když 
vím, že se ten člověk snažil, aby 
mě co nejlépe obsloužil, tak ho 
za to náležitě odměním.

Jitka, 35 let, na mateřské 
dovolené

Já zaokrouhluji pokaždé, 
někdy víc někdy míň, záleží na 
kvalitě obsluhy.
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Patnáct	metrů	nad	mořem
Toužili jste někdy po tom, 

pohybovat se ve vodě jako 
ryba? A  co takhle jako del-
fín? Pokud odpovíte ANO, 
jste na tom stejně jako já. 
Nyní přichází způsob, jak si 
tuto touhu splnit. Jmenuje se 
FLYBOARD. Jedná se o  pří-
stroj, který si dost složitým 
způsobem připnete k  tělu, 
možná by se dalo říct, že si na 
něj nastoupíte, jelikož je větší 
než dospělý muž, a následně 
stisknete START. V  tu chví-
li se začnou dít věci dosud 
nepředstavitelné. Pomocí 
několika turbo-čerpadel se 
začne nasávat voda pod hla-
dinou a  následně tryskat 
hadicemi, které máte připev-
něné na svých končetinách, 

zase zpět na hladinu. Výsle-
dek tohoto celkem složitého 
procesu je, že se vznesete nad 
hladinu jako David Copper-
field, ovšem tady se lidé 
nebudou zastavovat a  uka-
zovat si na vás se slovy „Jak 
to dělá?“ ale spíše „Co je to za 
blázna?“. Samozřejmě je zde 
možnost i  obrátit „trysky“ 
směrem vzhůru, a  vydat se 
střemhlav dolů, ale násled-
ně zmizíte pod hladinou, 
a  pokud ještě neumíte zcela 
bezpečně Flyboard ovládat, 
rozhodně bych to nedoporu-
čoval, zmizíte pod hladinou 
a  je po srandě. Takže pokud 
jste takový adrenalinoví 
blázni, za jakého se považu-
ji já, tak rozhodně vyzkou-

šejte! V  České republice se 
tato hračka dá vyzkoušet na 
několika místech, průměrná 
cena 15minutového letu je 
2 000 Kč a  zahrnuje půjčení 
veškerého vybavení (včetně 
helmy a  neoprenu) a  zhru-
ba 15minutová instruktáž 
od zkušeného letce, zajisté 
je také možnost přiobjed-
nat si video či fotografie od 
profesionálního fotografa. 
Nevím jak vy, ale já se do 
toho zajisté vrhnu po hlavě, 
jakmile se zima odebere zase 
do studených krajů =) P.S. 
Jestli se vám Flyboard zalíbil 
natolik, že byste ho chtěli mít 
doma, tak cena je cca: $ 6 600  
= 130 680 Kč.

Adam Svoboda

Recenze	zajímavé	počítačové	hry
Natural	selection	2

vali jednotlivé bitvy a udržo-
vali těžce vydobyté pozice. 

Styl hraní se u obou frakcí 
dosti liší. Práce obou Com-
manderů se tím pádem také 
liší, byť oba mají víceméně 
stejné cíle, a  sice zajišťovat 
zdroje, pomáhat svým vojá-
kům přímo v  poli, stavět 
budovy, které přináší nové 
technologie. Jsou to ale právě 
malé věci, které tolik ovliv-
ňují styl hry. Lidská frakce je 
závislá na elektrické energii. 
Proto se musí neustále sta-
rat o  to, aby byly opravová-
ny potřebné budovy k  jejímu 
zajištění, jinak by ostatní 
budovy nemohly fungovat. 

Naproti tomu vetřelci potře-
bují pro své budovy síť cyst, 
které velitel musí stavět po 
celé mapě. 

Hraní za vojáka, ať už na 
straně lidí, nebo vetřelců, je 
oproti pozici Commandera 
jednoznačné. Hlavním cílem 
je odstraňovat nepřátele 
a  ničit budovy. Jakou cestou 
toho dotyčná frakce docílí, je 
na rozhodnutí týmu. Oni se 
musí dohodnout, jakou ces-
tou se chtějí vydat a  pokud 
chtějí uspět, musí tuto strate-
gii všichni dodržovat. 

Možná jedinou skvrnou 
na jinak úžasné hře je nedo-
statkový tutorial. Ten sice 

hráče seznámí se základy 
hry, nicméně tím veškerá 
pomoc končí. Proto začátky 
hry mnohdy doprovází fru-
strace, protože je tolik věcí, 
které se člověk musí naučit 
ovládat a  okno pro chyby 
je velice malé. Obzvláště 
to platí pro Commande-
ry, kteří svým stylem hra-
ní udávají tempo celé hry. 
Nezkušený Commander 
může sám zavinit prohru 
celého týmu. Až nna ten-
to nedostatek je Natural 
selection 2 skvělým zpest-
řením klasických FPS her.           

Adam Kunstýř

ně si totiž jeden hráč může 
(a  pokud chce tým vyhrát, 
tak i  musí) zvolit pozici 
Commandera (velitele). To 
funguje tak, že všichni hráči 
začínají stejně, jako obyčejní 
vojáci a  hru hrají z  pohledu 
první osoby. Je však potře-
ba, aby jeden z hráčů převzal 
pozici velitele. Tím se jeho 
pohled na herní mapu a  styl 
hraní naprosto změní. Místo 
hraní normální FPS hry, hraje 
velitel RTS. Staví budovy, roz-
dává rozkazy svým vojákům, 
vylepšuje zbraně a  brnění, 
prostě dělá všechno tak, jako 
kdyby hrál obyčejnou stra-
tegii, ovšem s  tím rozdílem, 
že jeho vojáci mají možnost 
svobodného rozhodování. 
Netrpělivě vyčkávají rozkazů 
svého velitele, protože bez 
nich nemohou stavět žádné 
budovy, které jsou nezbytné 
pro shromažďování zdrojů 
a tím vylepšování jejich výba-
vy či schopností. Z  tohoto je 
zřejmé, že při každé hře je 
komunikace mezi všemi hráči 
na prvním místě. Comman-
der se snaží co nejlépe taktic-
ky rozdělit ostatní hráče po 
mapě a  ti dělají, co mohou, 
aby pro svého velitele vyhrá-

V  dnešní době je veli-
ce obtížné přinést na trh 
nějaký nový titul z žánru 
FPS (first person shoo-
ter), který by se alespoň 
trochu lišil od takových 
her jako Call of Duty, 
Team Fortress 2 a Battle-
field. Ty totiž už nějaký 
ten pátek kralují multi-
playerovým FPS a  niko-
mu se nedaří je z  trůnu 
sesadit. Natural selection 
2 jde na všechno trochu 
jinak a  kombinuje více 
žánrů dohromady. Pojď-
me si ukázat, co všechno 
tato hra přináší nového. 

U  miltiplayerových her 
je nejdůležitější rovnováha 
sil. Natural selection 2 před-
stavuje dvě frakce s napros-
to odlišným stylem hraní. 
Mutující vetřelce s  dlouhý-
mi drápy a  ostrými zuby 
a  vojáky námořní pěchoty, 
kteří se zoufale brání nej-
různějšími zbraněmi. A aby 
věcí, kvůli kterým se může 
vše pokazit, nebylo málo, 
Natural selection 2 přidává 
i prvky RTS (real time stra-
tegy). 

Strategie hraje v této hře 
hlavní roli. Na každé stra-
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ných světelných podmínkách 
a fotografování během natáče-
ní videa. iPhone 5 je vybaven 
novým operačním systémem 
iOS 6, který se od předešlé 

verze moc neliší. Jde opravdu 
jen o  malé změny, například 
integrace Facebooku, zlepše-
ní operačního systému Safari 
a  jiných aplikací, nic revoluč-

Evoluce	spíše	než	revoluce	
ního. Samostatnou kapitolou 
jsou nové Apple mapy, ale 
upřímně si řekněme, že to je 
krok zpět. Přibyla sice hla-
sová navigace, ale je nepřes-
ná, mnoho českých názvů je 
nepřeloženo a  některé sil-
niční komunikace ani nejsou 
zakresleny. 

Další nevýhodou je nekom-
patibilnost se starým příslu-
šenstvím (iPhone 5 je vybaven 
novým konektorem) a  cena, 
která začíná na 18 000 Kč. 

Jestli jste skalní fanoušek 
Applu, je otázka koupě jedno-
značná, v případě, že vlastní-
te iPhone 4GS, tak je koupě 
zbytečná, protože oproti dru-
hému nejmladšímu kolegovi 
nepřibral mnoho změn. Pro 
majitele starších generací 
to však bude ohromný krok 
kupředu.

Blší	trh	a	já	
vo vykladáme veci na deky 
a  plachty a  začíname s  pre-
dajom. Túto aktivitu mám 
naozaj veľmi rada, baví ma 
komunikovať s  ľuďmi, doha-
dovať sa o cenách a spoznávať 
nových, niekedy zaujímavých 
ľudí. Takto tam trávime čas 
až do jednej hodiny popolud-
ní a  ideme domov. Odľahčení 
o  kopec vecí, ktorých sme sa 
zbavili a ešte k tomu so zárob-
kom v kapse.

Na niektoré zážitky sa 
zabudnúť nedá, ako napríklad 
na roztopašných Vietnam-

cov, ktorí chcú všetko kúpiť 
za „dvaset“, pritom sa jedná 
o  gýčové a  na smetisko sa 
hodiace predmety. Ale práve 
o tom to je, to je to čaro blšáku. 
Na jednu stranu sa  zbavujete 
nejakej pre vás nepotrebnej 
veci, ktorá už má tú svoju „faj-
novú“ časť života za sebou, ale 
na druhú stranu môže urobiť 
inému človeku radosť. Taktiež 
sú milé zážitky s  Afričanmi, 
ktorí kupujú prevažne elektro-
niku a tak dlho sa budú s vami 
dohadovať, až ich to prestane 
baviť a  po pol hodine vám aj 

tak zaplatia, koľko požadujete. 
Kto na blšom trhu ešte 

nebol, tak mu  vrelo doporu-
čujem, aby to zmenil a  išiel 
tam niekedy pozrieť, myslím 
ako kupujúci. Okrem toho, že 
si tam určite niečo vyberiete, 
či už z  tých starších sarapa-
tičiek alebo kúpite potraviny 
a  drogériu za prijateľné ceny, 
tak si aj spravíte pekný deň. 
Vstanete skoro a čaká vás dlh-
ší a lepší deň, ako keby ste ho 
mali preležať v posteli po piat-
kovej párty.

Adriana Hrušková

│RECENZE
│Cyril Šuraň

Společnost Apple v  říjnu 
vydala další, již pátou verzi 
celosvětově nejoblíbenějšího 
mobilního telefonu. Tento-
krát sází na změny konstrukce 
a zrychlení systému. Od před-
chozí verze 4GS se na první 
pohled tolik neliší, iPhone 
povyrostl, zeštíhlel, byl osa-
zen větším displejem a kombi-
nace materiálu sklo, plast byla 
nahrazena novou hliníkovou 
konstrukcí. 

Nový dvoujádrový pro-
cesor o  výkonu 1,1 GHz se 
spolu s 1 GB operační pamětí 
postarají o  excelentní chod 
telefonu. Vylepšení se dočkal 
fotoaparát, je vybaven novým 
obrazovým procesorem, sli-
buje jasnější fotky ve špat-

Blšák. Čo vám príde na um 
pri tomto krátkom ale výstiž-
nom slove? Ja si predstavím 
veľký priestor plný rôznych 
vecí od šróbikov, plechových 
krabičiek, starých hračiek cez 
starožitnosti až k  nepotreb-
ným veciam, ktorých sa chcú 
ľudia zbaviť. Blšák, čarovné 
miesto, kde nie len vetešník 
nájde to, čo hľadá. Každý kto 
sem príde, odchádza s  neja-
kým úlovkom, aj keď sem išiel 
možno s iným zámerom. Odo-
lať ponuke kúpiť nejakú malič-
kosť za pár korún sa niekedy 
nedá.  

Rada by som sa s  vami 
podelila o  moje zážitky 
a dojmy z tohto netradičného 
predajného miesta. Už dva 
roky chodíme s  priateľom 
predávať na blší trh tu v Pra-
he. Chodíme len v  sobotu, 
naše budíky sú nadstavené na 
4:00 ráno. Následujú raňajky 
a príprava  všetkých vecí a kra-
bíc, kde sú uschované naše 
„poklady“. Okolo piatej ráno 
už stojíme v  dlhom  zástupe 
áut, teda s ostanými predávaj-
úcimi. Treba tam prísť zavča-
su a postaviť sa do rady, kvôli 
predajným miestam. Neja-
ko okolo šiestej si už pocti-

Studentkou oboru 
Marketingové komu-
nikace ve službách 
na naší škole je také 
česká singlová jednička 
v badmintonu KRISTÍNA 
GAVNHOLT, která se 
letos zúčastnila Olym-
pijských her v Londýně. 
Pochází z badmintonové 
rodiny a loni se provdala 
za Anderse Gavnholta 
do dánského Herningu. 
Zeptali jsme se jí, jaký 
byl pro ni letošní rok ve 
sportu i ve škole.

Tento rok bol pre mňa 
dosť náročný ako po strán-
ke športovej, tak i v škole. 
Kvôli Olympijským hrám 
v Londýne som musela 
objazdiť veľa turnajov, aby 
som sa kvalifikovala a tiež 
som sa zúčastnila niekoľ-
kých badmintonových 
sústredení  na rôznych 
miestach. Školu si beriem 
úplne všade so sebou, aby 
som mohla študovať v kaž-
dej voľnej chvíľke. Niekedy 
mi príde zábavné, ako sa 
moje učebnice nacestujú po 
celom svete.

Čemu se chceš, kromě 
sportování věnovat, až 
ukončíš studia? 

Po dokončení školy 
budem stále pokračovať 
v mojej badmintonovej kari-
ére. Zároveň by som chcela 
pokračovať intenzívnejšie 
v mojej dánštine a postup-
ne ju zdokonaľovať. Keď 
dokončím moju športovú 
kariéru, tak by som chcela 
začať pracovať v hoteli tu 
v Dánsku, kde žijem.

Co bys vzkázala budou-
cím studentům naší 
školy?

Treba tvrdo pracovať 
a ísť si za svojimi snami, 
lebo život je krátky a treba 
ho žiť naplno. A všetko, čo 
sa v živote naučíte sa vám 
raz určite zíde.           (r)
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Kulturní	přehled
Výstavy
 Pavel Vašíček / 
Nirvána
Do 13. 1. 2013, GHMP – 
Dům U Zlatého prstenu, 
Týnská 6, Praha 1
 UFO
Do 20. 1. 2013, Galerie 
MeetFactory,  
Ke Sklárně 15, Praha 5
 Hvězdné nebe nad 
Kyselkou
Do 27. 1. 2013, Galerie 
Jaroslava Fragnera, 
Betlémské náměstí 5a, 
Praha 1

Divadlo
 Dívadlo Cože?  
POSNÍDÁM POZDĚJI
28. 1. 2013, Palác Akropolis, 
Kubelíkova 27, Praha 3

Kluby
 Hidden Orchestra/
UK + support Floex /CZ 
29. 1. 2013, Palác Akropolis, 
Kubelíkova 27, Praha 3

Akce
 PROSTOR 
DJs Martin Mikuláš, 
Mr. Ultrafino, Sestra, 
kapely Chevin' Gun, 
Sun Drive, JÓGA 
MASHUP, Občan K., 
DNB Night, workshopy, 
stánky be:šik a mnoho 
dalšího...
21. 12.–27. 12. 2012, 
NOVÁ CHMELNICE, 
Koněvova 219, Praha 3
 LET IT ROLL 
15. 2. 2013, Praha 
 JEDEN SVĚT 2013 
4. 3.–13. 3. 2013, Praha
 FEBIOFEST 2013 
14. 3.–22. 3. 2013, Praha

Silvestr
 Klub Roxy 
Dlouhá 33, Praha 1
ROXY ECSTASY
TrávA, Fatty M, CJ Fox  
& Kmin, DJ Yannick & Filip 
Markes on sax, ...
 Cross Club 
Plynární 23, Praha 7
IMPERIALISTIC 
SILVESTR NIGHT
Philip TBC,  Pixie, Babe LN 
& Stanzim & Ghonzales, 
Quadrant Sound, Stifler 
Selecta, ...

(r)

disKR
EDIT

ed 

bonus:c

Je začátek prosince 
a  k  nám se nezvratně blíží 
Vánoce, svátky klidu míru 
a  lásky. Pro marketingové 
a  komunikační společnos-
ti to je však období, kdy 
mohou nejlépe zapůso-
bit na city svých cílových 
skupin.  Když se zmíním 
o  vánoční reklamě, jistě 
vás jako první napadne 
Coca-Cola a  její „Vánoce 
jsou tady“, kdy ozdobený 
náklaďák projíždí zasně-
ženou ulicí, nebo česká 
reklama na Kofolu „Nene já 
nemusím, já už ho vidím“, 
tyto reklamy se uchovaly 
v naší paměti a možná tam 
i  navždy zůstanou, evokují 

totiž štěstí a  radost – tedy 
Vánoce. 

Když se dívám na vánoční 
reklamy v  roce 2012, dělá se 
mi zle. Coca–Cola má rekla-
mu zbrusu novou. Viděli jste 
ji už? Obrovská umělá lout-
ka Santa Clause se mi zdá 
spíš strašidelná, než veselá 
a  jsem si jistá, že přerostlý 
Santa Clause není vánoč-
ním snem nikoho z  nás. Ani 
milá průvodní písnička a dav 
šťastných cizinců nezachrání 
prostředí mezi betonovými 
domy. Přitom poselstvím spo-
lečnosti Coca-Cola je již desít-
ky let „Inspirovat k  chvílím 
optimismu a štěstí“ – tady se 
to bohužel nepovedlo. 

Nakonec:	Vánoční	reklama	kolem	nás
Na druhou stranu si mys-

lím, že letos se povedla spo-
lečnosti Ikea reklama „Vánoce 
jsou domov“, která vyšla z díl-
ny agentury  Kaspen/Jung 
von Matt. Ukazuje to, co je 
nám všem notoricky známé 
a  to co máme na Vánocích 
rádi. Kampaň provází také 
nabídka dopravy zdarma.

Mezi další kampaně, které 
určitě stojí za zamyšlení, pat-
ří Božkov „Daruj vázu“ a  její 
sestra „Daruj bižů“, které mi 
přijdou opravdu nevkusné, 
a  nechápu cíl této kampaně. 
Vzhledem k  nedávné prohi-
bici jsem myslela, že kampaň 
bude pracovat na vybudování 
důvěry spotřebitele v  kvalitu 

českého zboží, tato reklama 
na mě však působí opač-
ně. Jako další mne zaujala 
reklama od John Lewis „The 
Journey“. Opravdu silná 
reklama zaměřená na emo-
ce příjemců, bohužel ji však 
provází smutný příběh, kte-
rý působil silněji, než šťast-
ný konec.

Vánoce jsou vlastně nej-
ideálnějším obdobím pro 
marketéry  a  kreativce jak 
zapůsobit na spotřebitele 
a uchovat příjemné povědo-
mí o značce a spojit ji s nej-
hezčím obdobím v roce, ale 
jak můžeme vidět i ti nejlep-
ší ji mohou zkazit.

Veronika Metličková

Osmisměrka

arsen
glosa
klasa
krysa
písmo
počítač
repro
shora
skrze
strach
torzo
web
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A Q E F R D R
Č A S O P I S
E R A V E T A
U S D S R Y S
E E D A A I Y
L N C T I L R
S H O R A T K

Новый	год В России начало года 
1 января введено первым 
российским императором 
Петром I в 1699 году, став 
одним из его реформ. Новый 
1700 год праздновался в 
Москве по царскому при-
казанию целых семь дней; 
домовладельцы должны 
были ставить перед домами 
и воротами, для украшения, 
хвойные деревья, и каждый 
вечер зажигались смоляные 
бочки, пускались ракеты, 
палили из двухсот пушек 
перед Кремлем и в частных 
дворах из маленьких орудий. 
Все это делалось на загра-
ничный образец. Традиций 
празднования Нового Года 
в России довольно много. 

От времен славянского язы-
чества были унаследованы 
народные гулянья, ряженые, 
скоморохи и шуты, новогод-
ние гадания. Православные 
традиции принесли тради-
ционные украшенные ели, 
новогодние колядки. 

В Российской империи в 
новогоднюю ночь проводи-
лись балы, в советское вре-
мя на смену им пришли, как 
и в ряде других стран, ново-
годние огоньки и застолья, 
которые сопровождают тра-
диционные песни, такие как 
«В лесу родилась ёлочка» и 
«Пять минут».

Anastasia Sultangirova, 
Anton Fedotov


